
شما قضاوت کنید

هنگامی که توفان بحران ها، سایه نفسگیرش را بر سر شهرها و کشورها پهن 
کرده و شیرینی رابطه ها را کمرنگ می کند و تلخکامی می پراکند، در حقیقت، 
دولت ها را به نبردی پنهان و آشکار دعوت می کند و توانایی آن ها را به مبارزه 
می خوانــد تا یک چالش بزرگ و پهناور در برابر چشــمان تاریخ به نمایش 
دربیاید، تا اندیشه ها و ذهنیت های پرتلاطم را به مدار قضاوتی بزرگ دعوت 
کند و راهبردها، روش ها و سیاست های دفاع از کشور و شخصیت ملت را به 
ترازوی ســنجش و ارزیابی ببرد و دولت و قدرت رهبری سیاسی را قضاوت 

ملی نماید.
هیچ ملت و جامعه ای را نمی توان یافت که در شرایطی چنین بحرانی، خود 
را بی نیاز از این قضاوت بزرگ ببیند و از رغبت کشــیده شدن به سوی آن، 

خود را دور نگه دارد.
در جهان رسانه ای امروز، هر بحران بزرگ به اندازه بزرگی اش با خود تهدید و 
حمله های ترس آور رسانه ای به همراه می آورد و دولت و جامعه را در گرداب 
عمیقی از نگرانی های جدید و بی سابقه فرو می برد. بنابراین، رویارویی دولت ها 
و مردم و جامعه با این نگرانی های پایان ناپذیر، روایتگر نوعی از »قضاوت ملی« 
می شود. قضاوتی که دشمنان میهن و ایران بزرگ می کوشند »بد« باشد و از 
هر گونه قدرتمندی و توانایی تهی به نظر برســد. دوستان میهن و پاسداران 
شــخصیت جامعه و مردم اما به درستی و حقیقت تلاش می کنند قضاوتی 

واقع گرایانه و قدرتمندانه شکل بگیرد و صورت پیدا کند.
هم اینک اگر از یک ایرانی ســؤال کنند در میان پنج کشور معروف آمریکا، 
انگلیس، فرانســه، آلمان و ایران، کدام کشور و جامعه در رویارویی با بحران 
ضدبشــری کرونا موفق تر و تواناتر عمل کردند، اگر پاسخ او ایران نباشد، در 
سلامت روح و زبان گوینده باید تردید کرد. سپس باید جست وجو کرد که از 
کدام بنیاد دفاع از حقوق بشر وابسته به سازمان های جاسوسی حقوق می گیرد 

تا »زنده باد جامعه و تمدن غربی« بگوید!
برخلاف تصور رایج که محصول سالیان دراز و طولانی تلاش رسانه ای است 
و تبلیغات آشکار و پنهان قدرت جامع تبلیغاتی تمدن غرب توانسته است آن 
را در سرتاسر فضای فرهنگی و اندیشگی ایران پخش کند و در انتهای ضمیر 
آگاه مردم بچسباند که مدیریت در کشورهای غربی، در عالی ترین سطح است 
و دولت ها، بســیار علمی رفتار می کنند و از برنامه ریزی های فوق تصور بهره 
می برند و مردم نیز از نگاه دولت ها و سیستم ها از ارزش های بنیادین بشری 
و اخلاقی برخوردار هســتند، داستان غم انگیز و پرآوازه »کرونا« اما نشان داد 
که همه این ها جز سخنانی بی ارزش و دروغ آمیز، چیز دیگری نبوده و نیست 
و جز کلاهبرداری سیاســی و اخلاقی در ســطح ملی و جهانی، هیچ هدف 
دیگری نداشــته است. »کرونا« با همه ریزی و کوچکی اش توانست »ماسک 
دروغین« قدرتمندی و قدرت آفرینی را از چهره دولت ها و سیاســتمدارهای 
معروف بردارد و صورت پیر و چهره استخوان نما شده همه آنان را آشکار سازد. 
این »آشکارسازی« و خط کشی بزرگ میان حقیقت و دروغ، همچنان ادامه 

خواهد یافت.

روایت اول 
 بالاخره سیگار بکشیم یا نه؟!

 محمد تربت زاده ماجرای »کرونا« و »ســیگار« انگار 
تمامی ندارد! اگر خاطرتان باشد همان زمان که کووید19 
به تازگی در سرتاسر جهان انتشار پیدا کرده بود، سازمان 
بهداشــت جهانی به طور مداوم به ســیگاری ها هشدار 
می داد که بیشتر از ســایر افراد در جامعه در خطر ابتلا 
به این ویروس هستند. برخلاف تصور خیلی هایمان اما 
دلیل هشدارهای سازمان بهداشت جهانی خودِ سیگار و 
مضرات آن نبود! مسئولان این نهاد جهانی از این بابت به 
سیگاری ها هشدار می دادند که تماس مداوم انگشت ها به 
لب هایشان یا حتی تماس سیگار با دهانشان می توانست 
خطرساز باشــد، اما هیچ تحقیقی مبنی بر اینکه خودِ 
سیگار می تواند ریســک ابتلا به کرونا را بالا ببرد، هنوز 

انجام نشده بود.
کمی بعد بسیاری از رسانه ها اعلام کردند سیگار کشیدن، 
سیســتم ایمنی بدن را برای مقابله با عفونت، تضعیف 
می کند و انتظار می رود افراد سیگاری بیشتر از دیگران 
در معرض بیماری تنفســی جدید باشند. یک بررسی 
منتشر شده در ۲۰ مارس، با استفاده از مطالعاتی که در 
بیمارستان ها در چین مورد تجزیه و تحلیل قرار گرفت، 
نتیجه گرفت که »ســیگار کشــیدن به احتمال زیاد با 
پیشرفت و پیامد های منفی COVID19 مرتبط است«. 
استعمال دخانیات همچنین با سایر موارد از جمله دیابت 
همراه است که ممکن است وضعیت COVID19 را بدتر 
کند. بنابراین، در ابتدا یک انتظار منطقی وجود داشــت 
که استعمال ســیگار ممکن است یک عامل خطر قابل 

توجه باشد.
مدتی پس از این، بســیاری از رســانه های معتبر اعلام 
کردند ماجرا به کلی تفاوت کرده و بر اســاس تحقیقات 
صورت گرفته روی تعداد زیادی از سیگاری های محترم، 
مشخص شده نیکوتین یکی از عوامل مبارزه با کروناست 
و ســیگاری ها کمتر از سایر اقشار جامعه به این ویروس 

مبتلا می شوند! 
بر اساس گزارشــی که فرارو دراین باره منتشر کرده، در 
تاریخ ۳ آوریل، دانشمندان مرکز کنترل و پیشگیری از 
بیماری هــا، بیش از 7هزار مورد مبتلا به COVID19 را 
در ایالات متحده بررســی کردند که نشان می داد تعداد 
اندکــی از آن ها افراد ســیگاری بودند. در این بررســی 
ســیگاری های فعلی تنها 1.۳ درصد موارد و افرادی که 
قبلاً سیگاری بودند ۲.۳ درصد دیگر از این جامعه آماری 
را تشکیل می دادند. تجزیه و تحلیل دقیق دیگری روی 
بیش از 4هزار مورد مبتلا در نیویورک، که توسط محققان 
دانشگاه نیویورک در 11 آوریل منتشر شد، نتایج مشابه 
غیرمنتظره ای به همراه داشت: »با کمال تعجب، اگرچه 
برخی گمان می کنند میزان بالای ســیگار کشیدن در 
چین باعث بروز برخی عوارض شــدید بیماری شد، اما 
ما نتوانستیم ارتباطی میان سیگار کشیدن و بستری و 
یا حاد شدن وضعیت بیماران کرونایی بیابیم«. مطالعه 
ســومی از بیمارســتانی در پاریس نشــان داد که افراد 
سیگاری، در میان موارد با علائم و یا بستری شدگان کرونا 
در بیمارستان، حضور کمتری داشتند. مطالعه چهارم از 
شمال فرانسه، که روز پنجشنبه منتشر شد، نشان می داد 
آزمایش مثبت ابتلا به کرونا به طور قابل توجهی در میان 

افراد سیگاری کمتر است.
حالا فضای مجازی پر شــده از مطالبی که ادعا می کند 

ســیگاری ها و معتادها در مقابل کرونا مصونیت دارند! 
بدنیست اما بدانید که متخصصان می گویند هنوز سیگار 
یک وسیله آسیب رسان به سیستم ایمنی بدن و خطرناک 
برای ســلامتی ماســت. از طرف دیگر اگر چه برخی از 
پژوهش ها نشــان می دهند افراد سیگاری ممکن است 
کمتر در معرض ویــروس کرونای جدید قرار گیرند، اما 
این مطالعات در مراحل اولیه و غیرقطعی خود هستند 
و ممکن اســت همان طــور که نتایــج اولیه تحقیقات 

دانشمندان نقض شد، این تحقیقات هم رد شود.
هرچند همه می دانیم سیگار کشیدن صرف نظر از ارتباط 
آن با COVID19 یک عادت مخرب اســت اما آن هایی 
را که هنوز با اتکا بــه نتایج تحقیق های اخیر محققان 
معتقدند سیگار ریسک ابتلا به کرونا را کاهش می  دهد، 
دعوت می کنیم تا بخشــی از آخرین پژوهش یک مرکز 
تحقیقاتی آمریکایی-یونانی را بخوانند: »توصیه کلی برای 
ترک سیگار به عنوان اقدامی برای حفظ سلامتی، کماکان 
معتبر اســت و صرف نظر از چگونگی بررسی تحقیقات 
در مورد اثرات نیکوتین بر COVID19، دانشمندان قصد 
ندارند چندین دهه تحقیقات مبنی بر اثرات مخرب سیگار 
بر سلامتی بدن را به یکباره برعکس کنند. بازگشت به 
عمومیت سیگار کشیدن در این شرایط، راه مناسبی برای 

مبارزه با ویروس کرونای جدید نیست«.

روایت دوم
این رسوایی نسخه بایدن را می پیچد؟

اگرچه تا پیش از شــیوع کرونــا در آمریکا فعالیت های 
انتخاباتی حســابی داغ بود اما این روزها و پس از انتشار 
گسترده کرونا در این کشــور، تقریباً تمام فعالیت های 
انتخاباتی متوقف شده است. با وجود این اما از چند روز 
پیش، جو بایدن به خاطر یک ادعای جدید آزار جنسی 
مجدد به صدر اخبار بازگشته و نامش سر زبان ها افتاده 

است.
اتهام های جنســی البته چیز تازه ای نیست و زمانی که 
بایدن وارد رقابت های درون حزبی دموکرات ها شده بود 
هم هفت زن ادعا کردند بایدن با آن ها رفتار نامناســب 
داشــته اســت. بایدن در واکنش به ادعــای این زنان، 
هیچ کدام را تکذیب نکرد و فقط ویدئویی منتشر کرد و 
قول داد »به فضای شخصی افراد احترام بیشتری بگذارد«.

مرحله دوم اتهامات جنسی بایدن زمانی بود که او پس 
از برتری بر برنی سندرز، به عنوان نامزد نهایی محتمل 
حزب دموکرات مطرح شد. چند روز پیش از اینکه بایدن 
به چنین جایگاهی برسد، یک زن به نام »تارا رید« مدعی 
شد توسط بایدن مورد آزار جنسی قرار گرفته است. رید، 
در دهه 199۰، زمانی که بایدن سناتور بود، به مدت 9 ماه 
کارمند دفتر بایدن بود. او ادعا می کند در آن زمان، بایدن 

به او آزار جنسی رسانده بود. 
همان زمان که بحث اتهام های تارا رید در فضای رسانه ای 
و مجــازی آمریکا داغ شــده بــود، جمهوری خواهان و 
دموکرات ها جنگ مجازی دراین باره راه انداختند اما این 
دعواهای مجازی در ابتدا مورد توجه رســانه های جریان 
اصلی در آمریکا قرار نگرفت، ولی حالا که شواهد جدیدی 
در ماجرای رید پیدا شده، رسانه های بزرگ آمریکا به این 
بحث ورود پیدا کرده اند. مثــلاً روزنامه نیویورک تایمز، 
روز گذشته و پس از 19 روز تأخیر، درباره ادعا های رید 

گزارش مفصلی منتشر کرده است. 
احتمالاً در جریانید که رقیب اصلی بایدن، یعنی ترامپ 

هم دســت کمــی از آقای بایدن ندارد و ســابقه اش در 
رســوایی های جنسی پر و پیمان است! به همین خاطر 
حالا در توییتر شایعه شده که دفتر تبلیغاتی ترامپ، خانم 
تارا رید را جلو فرســتاده تا رقیــب ترامپ را هم در این 

زمینه بدنام کند. 
خود تارا رید اما گفته تصمیمش برای افشــاگری علیه 
بایدن هیچ ربطی به دیدگاه های سیاسی اش ندارد و ستاد 
انتخاباتی دونالد ترامپ با او درخصوص ادعاهایش تماس 
نگرفته است. ترامپ و ستادش اما هنوز به طور رسمی به 

ادعا های رید اشاره ای نکرده اند.
با وجود این، کارشناس ها می گویند این رسوایی جدید 
که از توییتر و شــبکه های اجتماعی آغاز شده، می تواند 
بایدن را به شــدت از ترامپ عقب بیندازد، به این خاطر 
که ترامپ عمده  هوادارانش را از طریق تبلیغات اقتصادی 
جذب کرده، اما بایدن خودش را نسبت به حقوق مدنی و 

حقوق زنان حساس نشان می دهد.

روایت سوم
 بازگشت »ترسا«!

ماجرای ترســا فیدالگو را یادتــان می آید؟ همه چیز با 
یک تصادف اتومبیل در نزدیکی ســنترا پرتغال در سال 
19۸۳ آغاز شد، تصادفی که در آن دختری به نام ترسا 
فیدالگو درگذشت. ۲۰ ســال پس از این حادثه، در 1۲ 
جولای ۲۰۰۳ ویدئویی در اینترنت منتشر شده و صدها 
هزار بار بازنشر شــد. در این ویدئو، گروهی سه نفره در 
حالی رانندگی در شبی تاریک در مورد ارواح و این گونه 
موجودیت ها حرف می زنند که ناگهان متوجه زن جوانی 
می شوند که در کنار جاده در حال راه رفتن است. آن ها 
از این زن دعوت می کنند ســوار خودرویشان شود تا او 
را به مقصد برســانند. زن مــورد نظر که چهره جذاب و 
زیبایی دارد در طول مسیر به نقطه ای از جاده اشاره کرده 
و می گویــد که در این نقطه تصادف کرده و جان باخته 
اســت. بلافاصله چهره او پوشــیده از خون شده و جیغ 

می زند، در ادامه خودرو تصادف می کند.
حالا و پس از گذشت حدود 15 سال از آن ماجرا، یک بار 
دیگر نام ترسا فیدالگو در فضای مجازی داغ شده است: 
»من ترسا فیدالگو هستم و اگر این پیام را ۲۰ بار بازنشر 
نکنید برای همیشه با شما خواهم بود، دختری این هشدار 
را نادیده گرفت و مادرش ۲9 روز بعد درگذشــت«. این 
پیامی است که در روزهای اخیر هزاران بار در اینستاگرام، 
واتس آپ و دیگر شبکه های اجتماعی بازنشر شده و نشان 

از بازگشت شخصیت مرموز ترسا فیدالگو دارد.
هرچند هیچ وقت واقعیت کامل درباره این فیلم اینترنتی 
مشخص نشد اما بســیاری از رسانه ها همان زمان اعلام 
کردند ماجرا فقط جذب مخاطب برای وب ســایت های 
اینترنتی است. یکی از رسانه ها هم که روی این موضوع 
تحقیق کرده، می گوید این داستان توسط یک نویسنده 
و فیلمســاز به نام دیوید ربوردائو، اهل پرتغال، ساخته و 
پرداخته شــده که نام فیلم خود را A Curva گذاشــته 
اســت. در مصاحبه با یک کانال خبری محلی، نویسنده 
و تهیه کننده این فیلم می گوید داستان مذکور ساختگی 
بوده و واقعی نیست. این یعنی برخی از کانال های مجازی 
یک بار دیگر تصمیم گرفته اند با بازنشر یک فیلم ساختگی 
قدیمــی برای خودشــان مخاطب جــذب کنند. پس 
انتشــار این مطالب را جدی نگیرید و سعی کنید منابع 

انتشاردهنده آن را بلاک کنید!

زیرِ درخت صنوبر
دَمِ ظهر#

درختِ صنوبر را دوست دارم... چون چوبِ 
بســتنی از این درخت اســت و هربار قدِ 
بلندش را که سِیر می کنم قدرتی خدا یاد 
سربازِ عاشقی می افتم که انگار روی برجک 

دیده بانی دارد شعر می خواند.
رفته ایم بــاغ. »بابا عبدالله« دارد در ردیف 

صنوبرها، وجین می کند. از دیدارمان خوشحال می شود.
می گوید بیایید برایتان آلوچه بچینم.

دنبالش راه می افتیم.
می پرســد: اگر گفتید این درخت، کجا دســت حکیــم جماعت را می گیرد 

باباجان؟ )اشاره اش به صنوبرهاست(
نمی دانیم.

می گوید: ای دل غافل! چوبِ معاینه گلوست دیگررر... درخت تبریزی خیلی 
کریم است.

دارم عکس های گوشی را خالی می کنم، قرنطینه را نشکسته ام.
بــه مدد موبایل، خــودم را برگردانده ام به بهار پارســال و می بینم دلم برای 

باباعبدالله و صنوبرهای کریم چقدر تنگ است! 

ظهر#
یک گلدان لاله عباسی می گذارد دم در خانه ام. زنگ می زند و می رود.

هر چه به چپ و راست، کله می کشانم کسی نیست. از دیدن گلدان زیبا، حظ 
می برم اما تا ندانم شاهکارِ کدام بنده خداست به شادی خانوم مارپلی دچارم.

گیج و خوشحال برمی گردم خانه. از تفتیش و زیروروی گلدان چیزی دستگیرم 
نمی شود. 1۰ دقیقه بعد »گلسان« زنگ می زند. رفیقی که - خوب که فکرش 
را می کنم - می بینم می شــود اســمش صنوبر هم باشد، بس که دلرحمی و 
مهر دارد توی قلبش و پرســتاری را زندگی می کند.از حال خودش و بیمارها 
می پرســم و از کووید 19 که بساطش را کی جمع می کند...؟ مختصر جواب 
می دهد و می خواهد بداند امروز اهل شیلد و ماسک هستم؟ قرار شده توزیع 

مواد غذایی بین ۲۰۰ بانوی سرپرست خانوار انجام شود.
بی مقدمه فقط می گویم: من، شــمعدانی و پتوس هم دوست دارم. گفتم که 

در جریان باشی.

عصر#
آخرین خانه ای که بسته کمک مؤمنانه را می خواهیم پشت دروازه اش بگذاریم 
و برگردیم، خانه بانوی مسنی است که به قصد رفتن به نانوایی ناگهان در را 
باز می کند روی صورتمان. ســلامِ هول هولکی کرده و درحال گریزیم که از 
پشت سر چند جمله می شنویم که عصر خاکستری مان را می کند صبح صادق.

گشاده رو و آرام دعا می کند: دلتان عاقبت بخیر! رحمت به حال پدر و مادرتان! 
خدا به مهربانی شما برکت دهد. 

دلتنگ نوشــت:خواهری زنگ می زند. با حال قشــنگی تقریباً جیغ کشان 
می گوید: خوابِ آقاجان را دیده که زیر درختان صنوبر می خندد.
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ورزشورزش
مهدی مهدوی کیا: 

 هیچ مرفهی در فوتبال 
موفق نشد

مهاجمان خارجی بر نمی گردند

 تهدید »اوساگونا« 
دغدغه تازه سرخ ها

 گفت وگو با مجتبی حیدری به انگیزه فراخوان »آن  سوی زندگی« در روزهای کرونایی

با عکاسی از قرنطینه خارج شویم

کاش شادی خداوند باشیم
به درخواست دوستی رفته بودیم حاشیه 

شهر برای توزیع غذای افطاری.
دوست داشتم مثل سال پیش توی همان 
مدرسه حیاط بزرگ که سفره ای دور و دراز 
انداخته بودیم، دوباره سفره می انداختیم و 
حیاط مدرسه پر می شد از همهمه و انتظار 
برای شنیدن اذان و بعد لیوان ها پر از چای 
می شدند و بعد هم غذا دست به دست می شد 
 که برسد به آدم های منتظر، آدم های منتظر و 

البته نیازمند.
امســال اما همه چیز عوض شده است و 
بایــد کار دیگری می کردیم. فکر کردیم 

برای ۲۰۰ نفر فضای بزرگ مدرسه کافی است که غذاها را به نماینده هر 
خانواده بدهیم و راهی خانه هایشــان کنیم. خانم ها آمدند و یکی یکی غذا 
را تحویل  گرفتند و  رفتند. در بین آن ها اما دو نفر با دلی پر از غصه آمده 

بودند. یکی از آن ها پیرزنی بود که کیسه ای با خودش آورده بود. 
وقتی غذایش را دادیم خواســت که غذای بیشتری به او بدهیم. پیش از 
اینکه چیزی بگوییم نشســت روی زمین. انگار هم دلش خسته بود و هم 
پاهایش. نشست و شروع کرد از زندگی اش گفتن، از اینکه عروس و چهار 

نوه اش با او زندگی می کنند و نیازمند این غذا هستند. 
می گفت:»پسرم زن و بچه اش را ول کرده و رفته«. می گفت پسرش معتاد 
شــده اســت و حالا نمی داند کجاست. پیرزن هم گرســنه بود و به فکر 
نوه های گرســنه اش بود و هم می شد در تک تک کلماتش غم فراوانی را 
لمس کرد که امان زن را بریده بود. پرســیدم: »همسرت چکار می کند؟« 
پیرزن از کیســه مدرک، فوت نامه شوهرش را بیرون آورد و اجاره نامه اش 
را و گفت: »شــوهرم مرده اســت. این هم اجاره نامه ما. اجاره باید بدهیم. 

زندگی سخت شده، عروس و نوه هایم هم هستند«.
به پیرزن غذای بیشــتری دادیم تا برای یک نوبت هم که شده خیالش از 
بابت غذا راحت باشــد و رفت. با رفتن پیرزن اما درگیری ذهنی ام شروع 
شــد. چهره تکیده پیرزن روبه رویم مانده بود با آن کیسه رنگ و رو رفته 

که مدارکش را ریخته بود توی آن.
فکر کردم کیســه رنگ و رو رفته پیرزن برایــش حکم گاو صندوق برای 
یــک فرد پولدار را دارد با این تفاوت که گاو صندوق های آدم پولدارها پر 
از مدارک ارزشمند است اما در کیسه پیرزن مدارکی بود که نشان از فقر 
و بدبختی او می داد و او آن ها را آورده بود تا حال و روزش را به ما نشــان 

بدهد و تازه مجبور بود از آن ها محافظت کند.
با خودم فکر کردم کاش این ماه بهانه ای شــود برای اینکه بیش از پیش 
هوای این آدم ها را داشته باشیم. این هواداری هم به همین ماه ختم نشود 

و شروعی شود برای همه ماه های سال و همه سال های عمرمان.
با خودم فکر کردم کاش این ماه مبارک شروعی باشد برای اینکه دلخوشی 
و دلگرمی آدم هایی نیازمند باشــیم. کاری کنیم که شادی خداوند باشیم 

و با کارهای خوبمان لبخند خدا باشیم.

سامان قدوس: 

 در لیگ دو فرانسه 
بازی نمی کنم

روزمره نگاری

 سینا واحد

حکایت روز

عباسعلی سپاهی یونسی
annotation@qudsonline.ir

داغ ترین حاشیه های مجازی؛ از بازگشت روح »ترسا فیدالگو« تا  دردسر  جدید  » بایدن«داغ ترین حاشیه های مجازی؛ از بازگشت روح »ترسا فیدالگو« تا  دردسر  جدید  » بایدن«

رسوایی »جو«رسوایی »جو«

رقیه توسلی
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ورزش: مهدی مهدوی کیا در خصوص شرایط حال حاضر 
فوتبال پایه ایران اظهار کرد: شرایط در گذشته بهتر بوده 
اســت اشراف بیشتری وجود داشت. در زمانی که فوتبال 
ایران حرفه ای شد خیلی از مســائل کنار رفت. در زمان 
گذشته آموزش ها خیلی بهتر بود باشگاه های بزرگی مثل 
راه آهن، بانک ملی و هما تعطیل شدند. بخش زیادی از کار 

به فکر درآمدزایی است.

ژاپن به جای ما#
وی افزود: در گذشته 12، 13 بازیکن در آلمان داشتیم که 
الان کره و ژاپن  جای ما را گرفته اند. در 20 سال گذشته 
ژاپن جایش با ما عوض شــده این به خاطر این است که 
آن ها روی فوتبال پایه سرمایه گذاری کردند. چطور است 
ما بر روی تیم های اصلی مان سرمایه گذاری می کنیم ولی 

روی پایه اصلاً سرمایه گذاری نمی کنیم.

دوئل پایه ها#
مهدوی کیا در برنامــه ورزش و مردم در خصوص برنامه 
اروپــا برای تیم های پایه گفــت: در اروپا روز قبل از بازی 
تیم های بزرگســال، پایه ها به دیدار همدیگر می روند اما 
در فوتبال آســیا به خاطر مشکلات مالی این امر محقق 
نمی شــود. باید در لیگمان این طرح را اجرا کنیم که اگر 
تیم هایی مثل پرسپولیس، سپاهان، ذوب آهن بازی دارند 

تیم های پایه شان با هم بازی کنند.

افسردگی استعدادها#
وی در خصوص امیرحســین حاجی زاده فوتبالیســت با 
استعداد اردبیلی عنوان کرد:  ما در اردوی اتریش تیم پایه 
کیا بودیم پسربچه اردبیلی را که آن روزها خیلی دیده شده 
بود را پیش من آوردند. او با هفت، هشت کیلو اضافه وزن 
با افسردگی بسیار به خاطر اینکه در برنامه های مختلف 
نشان داده شــده بود و رهایش کرده بودند و با دو دست 
شکســته حاضر شد بود. پس از آن با تست هایی که از او 
گرفتیــم وزنش را کم کرد و هنــوز در آکادمی ما حاضر 
است. در آن زمان می گفتند بازیکن 9 ساله می خواهد 

به رئال مادرید برود. شما نمی توانید بگویید به خاطر 
یک روپایی زدن استعداد فوتبال دارید شاید آقای 
درویش )بازیکن فوتبال نمایشی( باید در بارسلونا 
بازی کند. رقابت زمانی شروع می شود که در زمین 

کار تاکتیکی را انجام دهیم. وقتی ســن 16 سالگی 
را عبــور می کنند معلوم می شــود از لحاظ فهم فوتبال 
می توانند فوتبالیست شوند یا نه. مهم ترین نکته شخصیت 

فوتبالیست است که باید شکل بگیرد. وی افزود: بچه هایی 
هستند که از بچگی پدرهایشان با آن ها تمرین می کردند 
وقتی بزرگ شــدند به خاطر افســردگی فوتبال را کنار 
گذاشتند. فوتبال برای قشر ضعیف است، هیچ فرزندی 

از قشر مرفه در فوتبال موفق نشده است.

کمک به آرات#
مهدوی کیا در خصوص آرات حســینی خاطرنشان کرد: 
دوســت دارم جامع صحبت کنم دنیــای مجازی روی 
خانواده ها تأثیر گذاشته. خوشحال می شوم بچه های این 
مملکت موفق شوند. همیشه می گویم بچه ها را تحت فشار 
نگذارند. بعضی ها می گویند فرزندمان خیلی تلاش کرده 
و در حال حاضر افت کرده اســت. این گونه نیست که آن 
بچه ها استعداد نداشته باشند. شاید تمام تلاششان را انجام 
داده باشند و توانشان همین مقدار باشد. ما در حال حاضر 

رصــد می کنیــم که 
بچه هــا در کمال 

کارشان  آرامش 
کنند  دنبال  را 
اجــازه  بایــد 
بچه ها،  دهیم 

ن  بچگی شــا
را انجــام دهنــد 
آرات  اینکــه  در 

دارد شکی  استعداد 
نیســت من خودم در 
انگلیس به او کمک 

کردم امیدوارم در 
آینده  سال های 
خبر بهتری از 

او بشنویم.

ورزش: سامان قدوس بازیکن ایرانی تیم فوتبال آمیان 
 »fotbollskanalen« فرانســه در گفت وگو با ســایت
سوئد گفت: تصمیم بر تعطیلی مسابقات لیگ فرانسه 
ناعادلانه اســت. 10 بازی دیگر باقی مانده است. فکر 
می کنم می توانستند بیشتر صبر کنند و لیگ تعطیل 
نشــود همانند سایر کشورها که مسابقات را به تعویق 

انداخته اند. 10 بازی حدود دو ماه طول می کشد.
وی در پاسخ به این پرسش که فکر می کند راهکار 
حل این مشکل چیست؟ تصریح کرد: راهکار ممکن 
است این باشــد که بازی ها دوباره در ماه سپتامبر 
شروع شود و از تعطیلات زمستانی صرف نظر کنیم. 
هم خوشــحالم هم عصبانی. چهــار ماه را به خاطر 
محرومیت از دســت دادم و برایم خوب اســت اگر 
این فصل نیمه تمام بماند و وجود نداشــته باشــد. 
بازیکــن ایرانی تیم آمیان ادامــه داد: برای تیم ما 
که در انتهای جدول 
هستیم این رأی 

عادلانه نیست.
پاسخ  در  قدوس 
پرســش  این  به 
آمیان  تیم  آیا  که 
حضور  مســتحق 
انتهــای جدول  در 
بوده اســت؟ تصریح 
کامــلًا  بایــد  کــرد: 
صادقانــه صحبت کنم. 
چهــار  دوران  در 
محرومیتم،  ماهه 
زمان ســختی 
برای تماشای 
ل  تبــا فو
داشــتم. )به 
سختی فوتبال 
تماشا می کردم( 
چــه وقتــی که 
می باختیــم و 

چه زمانی که می بردیم نمی توانم بگویم خوب بودیم 
یا نه. 

بازیکن تیم آمیان افزود: امــا پس از آن فکر می کنم 
اشــتباهات فردی زیادی داشــتیم و خیلی بدشانس 
بودیم. با توجه به تمام اتفاقات رخ داده، امســال فصل 

بسیارعجیبی بود. 

فرار از لیگ دو#
قدوس در خصوص احتمال ماندنش در تیم آمیان 
با وجود ســقوط این تیم به لیگ دو فرانسه تأکید 
کرد: این یک مســئله برای آینده است. من از شهر 

و باشگاهم لذت می برم. 
اینجا جَوی خانوادگی و دوستانه دارد. اما جاه طلبی 
من همواره بازی در بالاترین و بهترین لیگ ها بوده 

است. 
لیگ دو فرانســه جزو پنج لیگ تاپ اروپا نیســت. 
البته گاهی اوقات شما باید دو قدم به عقب بردارید 
تا یک قدم به جلو بروید. در حال حاضر این چیزی 

نیست که من در فوتبالم بخواهم.

 در انتظار پنجره نقل و انتقالات#
»آینده را چطور می بینید؟« بازیکن تیم آمیان در پاسخ 
به این پرســش اظهار کرد: گفتنش دشوار است. شما 
نمی دانید در کدام لیگ بازی خواهم کرد اما جاه طلبی 
و آرزوهای مشــخصی دارم. می دانم که در زندگی ام 
چه می خواهم و برای رسیدن به قله باید چه قدم هایی 
بردارم. فعلاً سعی می کنم به خودم فکر و تا جایی که 
بتوانم سخت کار کنم. وقتی که پنجره نقل و انتقالات 
دوباره باز شود، شما می بینید که چه اتفاقی می افتد. 
زمان هیجان انگیزی پیش روی ماست و به همه چیز 

مثبت نگاه می کنم.
قــدوس همچنین درباره ارزیابــی اش از این فصل 
به صــورت خلاصه تأکیــد کــرد: جمع بندی آن 
دشــوار اســت. فراز و نشــیب هایی وجود داشت. 
مــن فوتبالیســت و فرد بهتری شــدم و چیزهای 
خیلی زیادی یــاد گرفتم. از 
خاطر  به  فوتبالــی  نظر 
محرومیــت چهــار و 
ماهه  دو  مصدومیت 
را  خودم  نتوانســتم 
امســال  کنم.  اثبات 

فصل خاصی بود.

مهدی مهدوی کیا: 

هیچ مرفهی در فوتبال موفق نشد
سامان قدوس: 

در لیگ دو فرانسه بازی نمی کنم 

راز بزرگ الدعایه بر ملا شد
ورزش: محمد الدعایه دروازه بان افسانه ای عربستانی ها عصر روز گذشته در مصاحبه با رادیو 
UFM عربستان، پس از 22 سال از پیشنهاد منچستری ها به خود پرده برداری کرد و گفت: 
مســئولان تیم منچستریونایتد انگلیس پیش از آغاز بازی های جام جهانی 1998 فرانسه 
علاقه مند بودند تا من به این تیم انگلیسی بپیوندم. آن ها برای این کار دروازه بان بزرگ خود 
یعنی پیتر اشــمایکل را مأمور کرده بودند تا با من مذاکره کند و به همین دلیل پیشنهاد 
حضور در این تیم را او به من داد. پس از بازی های جام جهانی فرانســه هم یک پیشنهاد 
خوب داشتم از تیم آژاکس آمستردام و طبیعی بود اما شاهزاده فیصل بن فهد از انتقال من 

به این تیم خودداری کرد.

سرمربی سابق تیم ملی شصتمین مربی برتر تاریخ
ورزش: مجله فورفورتو در شــماره ویژه خود، تومیسلاو ایویچ سرمربی سابق 
تیم ملی ایران را به عنوان شــصتمین مربی برتــر دنیا انتخاب کرد. ایویچ که 
پــس از صعود تیم ملی به جام جهانی 1998 جانشــین والدیر ویرای برزیلی 
شــده بود، پس از شکســت مقابل آاس رم از ســمت خود اخراج شد. با این 
حال کامیابی های فوق العاده او در تیم هایی مثل هایدوک، آژاکس آمســتردام، 
اندرلخت، پورتو، اتلتیکو مادرید و البته المپیک مارسی سبب شده او به عنوان 
برترین مربی تاریخ فوتبال کرواسی عنوان شصتمین مربی تاریخ فوتبال جهان 

را نیز از آن خود کند. 

آگوئرو: از بازگشت به زمین فوتبال می ترسم
ورزش: آگوئرو با از سرگرفته شدن مسابقات لیگ برتر انگلیس در حالی که هنوز 
بحران شیوع کرونا پایان نیافته، موافق نیست و می گوید: » بیشتر بازیکنان می ترسند 
چون خانــواده دارند، بچه دارند، نوزاد دارند، والدین دارند. وقتی بازی ها را از ســر 
بگیریم، تصور من این است که همگی دچار نوعی تنش باشیم، همه مراقب خواهیم 
بود و به محض اینکه یکی احساس ناخوشی و بیماری کند، با خودمان خواهیم گفت، 
یعنی چه اتفاقی افتاده است؟ امیدوارم هرچه زودتر واکسنی برای پایان دادن به همه 
این ماجراها پیدا شــود. این وضعیت واقعاً من را می ترساند. در این مدت با دیگران 

هیچ تماسی نداشته ام«.

یوونتوس بی میل به کسب اسکودتو
ورزش: آنــدره آ آنیلی رئیس باشــگاه یوونتــوس بار دیگر نشــان داد که 
تمایلــی به معرفی شــدن تیمش به عنوان قهرمان فصل نیمه تمام ســری 
A نــدارد. در حالــی کــه در ایتالیا این احتمال هســت کــه فصل جاری 
 نیمه تمام بماند و تیم صدرنشــین یعنی یوونتوس به عنوان قهرمان رقابت ها 

معرفی شود. 
حــدود یک ماه پیش آنیلــی با لایک کردن یک پســت در توییتر که ایده 
اعطای اســکودتو به بانوی پیر را رد کرده بود، نشان داد موافق معرفی شدن 

تیمش به عنوان قهرمان یک فصل نیمه تمام نیست. 

ورزش: در شرایطی که پرسپولیس درگیر اختلافات با 
گابریل کالدرون بود، محمدحسن انصاری فرد مدیرعامل 
مستعفی ســرخ ها اقدام به جذب کریستین اوساگونا و 
آنتونی استوکس کرد. مهاجمانی که نتوانستند باری از 
دوش پرسپولیس بردارند. استوکس که خیلی زود وارد 
حواشی همیشگی اش شد و احتمال بازگشت او به تیم 
غیرممکن به نظر می رسد و اوساگونا هم با وجود اینکه 
بازیکنی بی حاشیه بوده اما تنها یک پاس گل داده است.

سفر بی بازگشت؟#
ایــن مهاجم نیجریــه ای همانند بســیاری مهاجمان 
خارجی که در سال های اخیر به پرسپولیس آمدند فاقد 
قابلیت های لازم است و یحیی گل محمدی نظر مثبتی 
روی او ندارد. قرارداد اوساگونا 18 ماهه است که در پایان 
نیم فصل اول در صورت توافق دوطرفه می تواند تمدید 
شــود اما سرمربی پرســپولیس از او رضایت ندارد و به 
دنبال جذب مهاجم خوب خارجی است تا ارز بیشتری از 
باشگاه دور ریخته نشود. اوساگونا با شروع کرونا با دریافت 
بخشــی از مبلغ قراردادش از ایران خارج شد و قرار بود 
پس از اتمام مرخصی اش که همزمان با شروع تمرینات 

پرسپولیس خواهد بود به ایران باز گردد.
کریستین اوساگونا، مهاجم نیجریه ای پرسپولیس که در 
نیم فصل به این تیم پیوســته، با وجود رفتاری که در 
خصوص مطالباتش داشته هنوز نتوانسته به آن دست 
یابد. طبق قــرار اولیه قرار بود این مهاجم در زمان عقد 
قرارداد بخشــی از تعهد امضا شــده را دریافت کند اما 
مدیریت وقت با ارائه وعده از او خواست تا کمی برای این 

موضوع صبر داشته باشد.

دومین نامه#
در نهایت قرار شــد اوســاگونا ماهیانه مبلغ 2۵ هزار 
دلار را بابت قرارداد 1۵0هزار دلاری اش دریافت کند. 
با این حــال او پس از مدتی تنهــا موفق به دریافت 
2۴هزار 800 دلار از این مبلغ شــده و ماه هاســت 
باشــگاه بی توجه بــه این موضــوع تنها بــه وعده 

بی سرانجام اکتفا کرده است. 
مدیر برنامه بلژیکی اوســاگونا به تازگی دومین نامه 
اعتراضی موکلش بابت بی انضباطی مالی پرسپولیس 
را به باشــگاه ارســال کرده و تهدید کرده در صورت 
تداوم شــرایط مجبور به پیگیــری آن از طریق فیفا 

خواهد بود.

کپی بودیمیر#
موضوع کنونی اوساگونا بی شباهت به ماجرای ماریو 
بودیمیر مهاجم کروات ســابق پرسپولیس نیست که 
با قراردادی یک ســال و نیمه به این تیم پیوســت و 
پس از دریافت تنها بخش کوچکی از مبلغ قراردادش 
و بی توجهــی باشــگاه در نهایت با فســخ یکطرفه 
قراردادش به فیفا شــکایت کرد و اکنون حکم ۴۷۵ 
هــزار دلاری علیه پرســپولیس دریافت کرده تا این 
باشــگاه درگیر جریمه ســنگینی بابت ایــن انتقال 
نافرجام شــود. مهاجم کرواتی که نتوانســته بود در 
زمان حضــورش انتظارات را بــرآورده کند و با تنها 
یــک گل زده و حکم ۴۷۵ هزار دلاری ایران را ترک 
کرد و اکنون اوساگونا نیز که در نیم فصل به این تیم 
پیوسته بدون گل زده و تنها با یک پاس گل در دربی 

در آستانه تهدیدی جدید علیه باشگاه قرار دارد.

سینا حسینی: انگار دوباره مدیریت ورزش خراسان رضوی 
دستخوش تغییرات قرار خواهد گرفت، تغییراتی که در نوع 

خود بسیار عجیب است! 
در حال حاضر هیچ کســی اخبار روزهای اخیر را نه تأیید 
می کند نه تکذیب. اما در راهروهای اداره کل ورزش و جوانان 
خراســان رضوی اخباری در حال رد و بدل شدن است که 
نشان می دهد مدیرانی که به تازگی مسئولیت گرفتند انگار 

باید جای خود را به افراد دیگر بدهند.

مخالفت های اداری#
امــا گمانه زنی هایی که این روزهــا در راهروهای اداره کل 
شنیده می شــود، از چه قرار است؟ شنیده می شود فرایند 
اداری لازم و مرسوم برای معاونت ورزشی اداره کل و رئیس 
اداره ورزش و جوانان شهرستان مشهد تاکنون انجام نشده 
و مخالفت هایی با این انتخاب ها صورت گرفته است از این 
رو حالا خبر رفتن محسن پور تقی معاون ورزشی اداره کل 
به گوش می رسد. همچنین گفته می شود مهدی سلاطین 
رئیس اداره ورزش و جوانان مشهد هم باید در محل دیگری 

فعالیت خود را ادامه دهد!

گزینه های جدی و جدید#
با انتشار این خبر غیر رسمی در محافل ورزشی، گمانه زنی 
برای حضور افراد جدید آغاز شد تا اینکه نام سه نفر به عنوان 
گزینه های معاونت ورزشی اداره کل ورزش و جوانان مطرح 
شد که در این بین گفته می شــود، رئیس هیئت والیبال 
خراســان رضوی به عنوان یکــی از گزینه های جدی این 
معاونت شانس دارد. در کنار جبار قوچان نژاد از حاجی آبادی 
رئیس اداره ورزش شهرستان قوچان به عنوان یکی دیگر از 

گزینه های معاونت ورزشی نام برده می شود.

حاجی آبادی پیش از حضور در شهرستان قوچان در سمنان 
فعالیت داشــت و به نوعی از مدیرانی شناخته می شود که 
پس از حضور فتاحی به خراسان رضوی آمد. گفته می شود 
وی در دوره حضورش در قوچان عملکرد مناســبی داشته 
است به همین دلیل حالا یکی از گزینه های معاونت ورزشی 
استان است، وقتی ماجرای حاجی آبادی جدی گفته می شود 
او جانشین خود را نیز به فرماندار قوچان معرفی کرده است.

سومین گزینه که نامش برای حضور در این سمت مطرح 
شده، کارشناسی است که چندی پیش از خراسان جنوبی 
به خراســان رضوی آمد، البته به گفته منابع خبری آقای 

کارشناس شانس زیادی ندارد.

دوئل در ورودی مشهد#
اما گمانه زنی ها در ارتباط با انتخاب رئیس بعدی اداره ورزش 
و جوانان شهرســتان مشــهد هم جالب توجه است! گفته 
می شــود دو نفر به عنوان گزینه مطرح شده اند که هر دو 
گزینه برای ورزشی ها کاملاً شناخته شده به حساب می آیند. 
گزینه نخست معاون سابق ورزشی اداره است که جانشین 
علی سعیدی رئیس اداره ورزش و جوانان شهرستان طرقبه 
و شاندیز شد! حالا گفته می شــود زارعی دوباره به مشهد 
برخواهد گشــت تا جانشین مهدی سلاطین شود، در این 
بین از ســروش پورآزاد هم به عنوان دیگر گزینه ریاســت 
این اداره نام برده می شــود، پور آزاد در حال حاضر رئیس 
هیئت پرورش اندام  و مدیر روابط عمومی اداره کل اســت 
اما در صورت انتخاب باید از روابط عمومی جدا شــود تا در 

مسئولیت جدید فعالیت کند.
دیروز برای تأیید این اخبار با عوامل مختلف اداره کل تماس 
گرفتیم که متأسفانه پاسخگو نبودند. با این حال باید منتظر 

چالش های جدید در ورزش خراسان رضوی باشیم.

مهاجمان خارجی بر نمی گردند

تهدید»اوساگونا«دغدغهتازهسرخها
روزهای پر چالش در مشهد

زلزلهمدیریتیدرادارهکلورزشوجوانانخراسان

گزارش کوتاه

فرهاد برود، چه کسی سرمربی موقت می شود؟
شکاف عمیق میان مجیدی و مدیرعامل

حمیدرضاعرب: شــکاف عمیق میان فرهاد مجیدی و 
مدیران کنونی باشگاه اســتقلال نشان می دهد که آینده 
روشــنی میان دو طرف برقرار نیست و به احتمال بسیار 
زیاد کار به جدایی و قطع همکاری می انجامد. گرچه باشگاه 
استقلال با دعوت از مجیدی کوشید تا حدی فضا را تلطیف 
کند اما مجیدی به دلایل شــخصی و خانوادگی حاضر به 
حضور در نشست با سعادتمند نشد. مجیدی در تماسی که 
با باشگاه داشت به موضوع حضورش در شمال کشور اشاره 
و به باشــگاه نشین ها اعلام کرد که قصد دارد برای ترمیم 
سنگ مزار پدرش به شمال برود، برای همین قادر به حضور 

در باشگاه نیست. 
مجیدی درحالی بــه دلیل خانوادگی حاضر به حضور در 
نشست با سران باشــگاه استقلال نشد که از دو روز قبل 
در جریان این دعوت قرار داشــت امــا ترجیح داد به کار 
شخصی اش بپردازد. شکاف فرهاد با باشگاه استقلال دلایل 
گوناگونــی دارد. درحقیقت می توان ایــن طور به ماجرا 
نگریست که ماجرای جدایی احتمالی دیاباته از استقلال 
و قهر نصفه و نیمه مجیدی ارتباطی مستقیم با هم دارند 
و اگر مدیران باشــگاه اســتقلال نتوانند تا 13 روز دیگر 
مطالبات دیاباته را پرداخت کنند بی شک با مجیدی نیز به 
بن بست خواهند خورد وچه بسا کار به جدایی زودهنگام 

سران باشگاه استقلال از این مربی بینجامد. 
ســؤالی که پیشــتر نیز به آن پرداخته شــد این است 
که اگر مجیدی با باشــگاه استقلال قطع همکاری کند 
درنهایت چه کســی به عنوان مربــی موقت جای او را 

خواهد گرفت؟

سینا سپهر: عدم پرداخت مطالبات شیخ دیاباته و میلیچ سبب 
شــده این دو بازیکن استقلال را تحت فشار بگذارند تا مشکل 
پرداختی آن ها حل شود به همین دلیل موضوع نامه مدیر برنامه 
شیخ دیاباته به باشگاه اســتقلال و مهلت 1۵ روزه به مدیران 

استقلال حسابی خبرساز شد.
منتقدان احمد ســعادتمند با استناد به این نامه جدایی وی را 
قریب الوقوع دانســتند و مدعی شدند به زودی این دو بازیکن 
از اســتقلال جدا خواهند شد تا یک بار دیگر ترس را به جامعه 
هواداری استقلال تزریق کنند اما احمد سعادتمند در واکنش به 
این اتفاق موضوع را حل شدنی توصیف و تأکید داشت تا قبل 
از اتمام مهلت اعلام شده این دو بازیکن به همراه پادوانی طلب 
خود را دریافت خواهند کرد. اما همزمان با این ماجرا و اطمینان 
خاطر مدیرعامل استقلال، خبر اولتیماتوم مارتین فورکل بدنساز 
سابق استقلال منتشر شد که در نامه ای از استقلالی ها خواست 
ظرف مدت تعیین شده 19 هزار دلار بدهی اش را پرداخت کند 

در غیر این صورت به فیفا شکایت خواهد کرد.

چشم امید به فیفا#
منابع خبری نزدیک به باشگاه مدعی اند با وجود جَوسازی های 
صورت گرفته همه چیز تحت کنترل است و خطری استقلال را 
تهدید نمی کند، آن ها در این ارتباط مدعی شدند همان طور که 
فیفا مسئولیت پرداخت طلب جپاروف و منشا را برعهده گرفت 
موضوع مارتین فورکل را نیز انجام خواهد داد اما از آنجا که در 
حال حاضر مشکل کرونا و مسئله محدودیت های اقدامات بانکی 
برای ایران وجود دارد قدری این مسئله با تأخیر انجام می شود 

ولی تا قبل از زمان مشخص پول همه پرداخت خواهد شد.

تأمین منابع در سکوت#
اما ســؤال بزرگی که برای هواداران همچنان باقی است نحوه 
چگونگی پرداخت طلب دیاباته و میلیچ است. شنیده می شود 
طلب 2۷ هزار دلاری میلیچ در آســتانه تسویه حساب است 
اما دغدغه بزرگ مســئولان باشــگاه تأمین منابع کافی برای 
تأمین پول قرارداد دیاباته اســت که حدود 3 میلیارد و 220 
میلیون تومان اســت که فعلا۵0ً درصد آن تأمین شــده اما 
گفته می شود قول های مســاعدی به دست استقلال رسیده 
که تا قبل از اتمام مهلت قانونی مابقی پول هم تأمین شــود 

تا به حســاب این دو بازیکن واریز شود.  از آنجا که سعادتمند 
در ماجرای کمک هوادار خارجی گرفتار بازی تبلیغاتی او شد، 
دیگر هیچ اطلاعاتی در خصوص نحوه چگونگی تزریق پول به 
حساب استقلال منتشر نمی شود به همین دلیل فعلاً هیچ خبر 
موثقی از نحوه تعاملات مالی باشــگاه منتشر نمی شود. با این 
حال عاشقان شهرت و دیده شدن در فضای مجازی همچنان با 
انتشار استوری های بی پایه و اساس و انتشار عکس هایی در حال 
امضا کردن چک های بانکی مدعی شدند که در روزهای آینده 
به باشگاه استقلال کمک مالی خواهند کرد اما واقعیت این است 
که باشگاه اســتقلال دیگر هیچ حسابی روی حرف های آن ها 

نخواهد کرد و به دنبال روش های دیگر جذب سرمایه است.

کوین دبروین از پیشرفت چشمگیر خود به عنوان یک فوتبالیست می گوید

منواقعاًسبکخاصیدارم!
مترجم: امیرمحمد سلطان پور: ســتاره بلژیکــی باشگاه منچسترسیتی 
احساس می کند که اکنون بازیکن کامل تری است و همچنین از لقب گرفتن 
به عنوان بهترین هافبک جهان توسط بسیاری از کارشناسان افتخار می کند. 

در زیر مصاحبه اخیر کوین دبروین را با هم مرور می کنیم:

هر چه بیشتر می گذرد این احساس هم بیشتر به ما دست می دهد س
که تو به بازیکنی کامل تر بدل شده ای؟

من تا قبل از تعطیلی مسابقات در فرم بسیار خوبی قرار داشتم وقتی در چنین 
شرایطی هستید همه چیز بهتر به نظر می رسد و سخت می شود بر طبق این 
به ســؤال شما پاسخ داد. اما این احساس را دارم که بازیکنی کامل تر شده ام. 
اکنون در همه جنبه های مختلف فوتبال احساس راحتی می کنم. مثلاً وقتی در 
وولفسبورگ بودم عملکرد عالی داشتم اما نوسان زیادی داشت. اما در سه فصل 

گذشته این مشکل را بر طرف کردم و بازی ام ثبات خاصی پیدا کرده است.

برخی از کارشناسان کاملاً معتقدند که تو در حال حاضر بهترین س
هافبک جهان هستی.

این تعریف برای من بسیار افتخارآمیز است. به عنوان فوتبالیست شما در یک 
سفر طول و دراز قرار دارید. در ابتدا فقط می خواهید یک بازیکن معمولی باشید 
و غیرممکن اســت که فکر کنید به بهترین بازیکن جهان مبدل خواهید شد. 
اصلی ترین چیز برای من کسب عناوین مختلف است اما هر چه بیشتر فوتبال را 
ادامه می دهم، پیشرفت به عنوان یک بازیکن اهمیت بیشتری برایم پیدا می کند.

سبک بازی خودت را با چه کسی مقایسه می کنی؟س
من هیچ وقت ســبک بازی خودم را بر طبق بازیکن دیگری پایه ریزی نکرده ام. 
بازیکنان زیادی هستند که از تماشایشان لذت می برم و کارشان را تحسین می کنم 

اما می خواهم سبک خاص خودم را داشته باشم. و فکر می کنم سبک بازی من 
هم واقعاً خاص است. به عنوان هافبک شما باید یک بازیکن کامل باشید. فوتبال 
پیشرفت چشمگیری داشته و برای اینکه پا به پای آن حرکت کنید باید چه در 

زمینه حمله و در چه دفاع بسیار تلاش کنید تا سطح خود را بالا ببرید.

این روزها در قرنطینه چه کار می کنی؟س
دلم برای فوتبال بسیار تنگ شده است. از پنج سالگی فوتبال جزو جدا نشدنی 
زندگی من بوده اســت؛ اما این هم اتفاق زیبایی اســت که بیشتر می توانم 

خانواده ام و پسرانم را نسبت به گذشته ببینم.

تو دو پسر داری که یکی از آن ها نشانه هایی از یک فوتبالیست را س
از خود بروز داده است!

بله پسر کوچک ترم یعنی »رُم« رشد بسیار سریعی دارد و در این چهار هفته 
که در قرنطینه هســتیم سرعت رشدش بیشتر نیز شده است! با اینکه فقط 
18 ماه سن دارد اما کلیپ هایی از او منتشر کردم که نشان می دهد چقدر در 
فوتبال اســتعداد دارد. او دائم در حال دویدن دور خانه و فوتبال بازی کردن 
اســت. البته پسر دیگرم میســون میلیان که بزرگ تر است زیاد اهل اینجور 
چیزها نیست. به نظرم جالب است که یکی از پسرانم دائما می گوید توپ را به 
من بده و دیگری بیشتر به دنبال کارهای هنری و انتزاعی است. شیطنت های 
رم من را دیوانه کرده است به گونه ای که از پدر و مادرم می پرسم آیا من هم 

وقتی همسن او بودم این طوری بودم؟!

اوضاع حفظ آمادگی بدنی ات برای احتمال بازگشت به مسابقات س
چگونه پیش می رود؟

اوضاع خوب است. فقط دو هفته اول خانواده من مریض شده بودند و من هم 

شــرایط بدنی ام گاهی دچار مشکل می شد اما اکنون همه ما سالم هستیم. 
نمی دانم که کرونا گرفته بودیم یا بیماری دیگری، اما اکنون اوضاعمان بهتر 
اســت. دو هفته اول واقعاً شرایط عجیب و غریب بود چون نمی دانستم چه 
اتفاقی قرار است بیفتد اما در همان مدت یک تردمیل خریدم و با آن می دوم. 

همچنین شنا و تمرینات بدنسازی ابتدایی را نیز انجام می دهم. 
به نظرم با توجه به امکاناتی که داشتم خودم را خوب از 

لحاظ بدنی روی فرم نگه داشته ام.

باشگاه منچسترســیتی برنامه خاصی س
برای شما تهیه کرد؟

بله آن ها از همان ابتدای قرنطینه برنامه بسیار 
بزرگ و پیچیده ای برای تک تک بازیکنان 
سیتی فرستادند. چند تن از بدنسازان باشگاه 
به محل باشــگاه رفته بودند و ویدئوهایی 
برایمان ضبط کرده و فرستادند که چگونه 
در خانه به انجام تمرینات و فعالیت های 
بدنســازی بپردازیم. البته من همیشــه 
دویدن و شنا کردن را ترجیح می دهم و 
حتی قبلاً هم دوست نداشتم چند ساعت 

را در باشگاه بدنسازی بگذرانم. تنهایی کار 
کردن با وسایل بدنسازی حوصله ام را سر 
می برد و دوست دارم بدوم و با هدفونم به 

پادکست گوش کنم.

ســتاره ســابق تیم های ملی و باشــگاه های کشــاورز و 
پرسپولیس تهران در پستی اینستاگرامی به خاطره بازی 
با مخاطبانش پرداخت. کریم باقری در این پست خود که 
بیش از 1۵0 هزار لایک دریافت کرده اســت، عکسی از 
خود در پیراهن تیم کشاورز در دیدار این تیم مقابل تیم 
بعدی اش یعنی پرسپولیس منتشر کرده است. این بازی در 
سال 13۷3 در ورزشگاه آزادی برگزار شد یعنی یک سال 

قبل از اینکه لباس سرخ را به تن کند.

باشــگاه آاس رم ایتالیا در توییتر رســمی خود عکسی از یک 
پرســتار ایرانی را با عنوان قهرمان منتشر کرده است. آاس رم 
در این توییت، عکســی از توحید سلیمانی منتشر کرده که به 
عنوان پرستار در بیمارستان مسیح دانشوری تهران مشغول به 
کار است و از روزهای ابتدایی شیوع ویروس کرونا در ایران به 
انجام وظیفه مشغول است. او در این عکس از خستگی مفرط 
به خاطر تلاش هایش در درمان بیماران مبتلا به ویروس کرونا 

دچار ضعف مفرط شده است.

آاس رمکریم باقری
توییتر باشــگاه لیورپول انگلیس از ســورپرایز جالب توجه 
کاپیتان این تیم برای یکی ازهواداران باسابقه قرمزها رونمایی 
کرده است. دیوید کِریش برای سال های متمادی است که هر 
سال بلیت کل فصل بازی های لیورپول را خریداری می کند، 
و در روزهای اخیر دچار مشکلات فراوانی در خصوص فوت 
چند تن از نزدیکانش شــده اســت. به همین دلیل جردن 
هندرسون کاپیتان لیورپول با او به شکلی غافلگیر کننده ای 

تماس ویدئویی برقرار کرد تا او را خوشحال کند.

باشگاه منچستریونایتد این روزها به شدت درگیر کمک های 
خیرخواهانه خود برای مبارزه با شیوع ویروس کروناست. این 
باشــگاه در حرکت تازه خود وعده غذایی بیــش از 60 هزار 
پرسنل بیمارستانی شهر منچستر در انگلیس را تأمین کرده 
تــا به آن ها در این مبارزه کمک کرده و به آن ها روحیه بدهد. 
عکس هایی از تولید و توزیع این حرکت خیرخواهانه، در توییتر 
این باشــگاه منتشر شده که با اســتقبال گرم همگان روبه رو 

شده است.

منچستریونایتدلیورپول

مدیرعامل دنبال منابع مالی است

استقلالدرمحاصرهاولتیماتومهایخارجی

ضد  حمله

مجید حسینی در ترابزون ماندگار شد
ورزش: مدافع ملی پوش ایرانی باشگاه ترابزون اسپور ترکیه یک فصل 

دیگر قراردادش را با این باشگاه تمدید کرد.
به گزارش»ورزش ســه« و به نقل از gazetedamga این نخستین 
نقل وانتقالات داخلی باشــگاه ترابزون اســپور بود و مدیرباشــگاه 
قرارداد مجید حســینی مدافع ملی پوش ایرانی این تیم را تمدید 
کرد. ســرمربی ترابزون نیز که از عملکرد فنی و شــخصیت مجید 
حسینی در تیمش در طول فصل گذشته راضی بود تصمیم به ادامه 
همکاری با او گرفت. براساس این خبر قرارداد این مهاجم 23 ساله 

600 هزار یورو خواهد بود.

برهانی: 
مدیران متخلف استقلال باید به زندان بروند

ورزش: مهاجم ســابق استقلال از دســتگاه های نظارتی می خواهند 
مدیرانی که این باشگاه را با چالش مالی مواجه کردند، محاکمه و زندانی 

کند.
آرش برهانی درباره جلسه ای که به تازگی با احمد سعادتمند، مدیرعامل 
باشگاه استقلال داشت اظهار کرد: ای کاش به آن جلسه نمی رفتم چون 
الان هــر صحبتی انجام می دهی می گوینــد برای مدیرعامل صحبت 
می کند. فکر می کنم آقای سعادتمند را برای نخستین بار در آن جلسه 
می دیدم و قبلاً هم این اعتقاد را داشــتم که هر کسی می آید، باید به 

او زمان داد.
آقای گل پیشین لیگ برتر با تأکید بر اینکه مطمئن باشید هر جای دنیا 
بود، آن مدیر متخلف در باشگاه محاکمه می شد ابراز کرد: برخی مدیران 
آن قدر در باشگاه استقلال خرابکاری کردند که باید به زندان می رفتند و 
به خاطر بدهی هایی که روی دست باشگاه گذاشتند محاکمه می شدند.

ادعای جالب رئیس ریوآوه درباره طارمی
ورزش: رئیس باشگاه ریوآوه اظهارنظر جالبی درباره آینده مهدی 
طارمی داشــته اســت. او با اشــاره به عملکرد فنی و استعداد این 
بازیکــن ایرانی گفته:  او یک فصل دیگر با ریــوآوه قرارداد دارد و 
البته ما امیدواریم در این مدت پیشــنهاد خوبی برای طارمی برسد 
که بتواند ما را از حفظ او پشــیمان کند و قابل رد کردن نباشد. در 
زمستان سه باشــگاه با ما تماس گرفتند و البته مذاکرات محرمانه 
نبود و همه از آن باخبر هستند ولی شرایط توافق به وجود نیامد.

 شانس اندک استراماچونی 
برای دریافت غرامت از استقلال

ورزش: قرارداد دو ســاله استراماچونی با استقلال یک و نیم میلیون 
دلار بود و او به جز پول هایی که در ایران دریافت کرد، هنگام خروج از 
ایران 160 هزار دلار دیگر هم گرفت. پرونده استقلال و استراماچونی 
چندان روشن و شفاف نیست و از این رو، بسیار بعید به نظر می رسد 
که او برنده قطعــی این پرونده لقب بگیرد و توانایی دریافت کل پول 
قرارداد دو سال خود را داشته باشد. استراماچونی هنوز از استقلال به 
فیفا شکایت نکرده، ولی همه می دانند که او هم یک داستان مالی دیگر 
با باشــگاه را ادامه می دهد هر چند بعید به نظر می رسد بتواند ادعای 

خود را در نهایت به اثبات برساند و از استقلال غرامت دریافت کند.

3 سرخپوش در رادار قطری ها
ورزش: شنیده می شود سه بازیکن پرسپولیس مورد توجه باشگاه های 
قطــری قرار گرفته اند و اگر مدیران باشــگاه طرحــی برای حفظ این 
بازیکنان نداشته باشند، قطعاً آن ها را در فصل آینده در لیگ ستارگان 
قطر خواهیم دید. ســیامک نعمتی، وحید امیری و شجاع خلیل زاده 
سه بازیکنی هستند که به تازگی پیشنهاداتی از تیم های قطری بدست 

آوردند. 

سایت آرژانتینی خبر داد
موافقت فیفا با تعویق یکساله جام جهانی فوتسال

ورزش: با اعلام یک ســایت آرژانتینی، فیفا با پیشنهاد لیتوانی برای 
تعویق یکساله جام جهانی فوتسال 2020 موافقت کرده است.

این سایت نوشت:»باتوجه به همه گیری ویروس کووید19، واقعیت 
این است که جام جهانی فوتســال در زمان مقرر برگزار نمی شود. 
فدراســیون لیتوانی به فیفا پیشــنهاد کرده است که این مسابقات 
در همان تاریخ ســال بعد برگزار شود و این اتفاق تا ساعاتی دیگر 
رســمی خواهد شــد }…{ طبق اطلاعات ما کمیته اجرایی فیفا 
پیشــنهاد لیتوانی را برای برگزاری مســابقات در همان ماه اما در 

سال 2021 پذیرفته است«.

 ایران با دو نماینده مختلف 
در جام باشگاه های فوتسال آسیا و جهان؟

ورزش: احتمال دارد فوتسال ایران با دو نماینده مختلف در مسابقات 
فوتسال جام باشگاه های آسیا و جام باشگاه های جهان شرکت کند.

تیم های فوتسال گیتی پسند اصفهان و مس سونگون از فصل گذشته 
رقابت های لیگ برتر فوتســال راهی فینال شــدند اما به خاطر شیوع 
ویروس کرونا مســابقه دو تیم لغو شــده و هنوز هم تکلیف برگزاری 
آن نامشخص است. هیئت رئیسه سازمان لیگ فوتسال چندی پیش 
در همین ارتباط جلســه ای تشکیل داد تا ساز و کار برگزاری فینال و 
مسابقات فصل آینده را بررسی کند اما همه چیز به بعد از تعیین زمان 

جام جهانی فوتسال و جام ملت های آسیا موکول شد.
یکی از طرح های جلســه گذشته هیئت رئیسه سازمان لیگ، معرفی 
دو نماینده مختلف از ایران به مســابقات جام باشگاه های آسیا و جام 
باشــگاه های جهان بود. طبق این پیشنهاد که هنوز تأیید نشده است، 
یکی از دو تیم فینالیست لیگ امسال راهی جام باشگاه های آسیا و دیگر 

تیم راهی جام باشگاه های جهان می شود.

افشاگری باتیستا
ورزش: مگنو باتیستا در گفت وگو با خبرنگار تسنیم، در خصوص اینکه 
هنوز موفق به ترک ایران نشــده اســت گفت: چند بار در این زمینه 
صحبت کردم و همچنان منتظر باشگاه هستم تا شرایط را برای رفتنم 
از ایران فراهم کند. در این مدت باشــگاه با مشکلات مالی مواجه بوده 
ولی مســئولان قول داده اند که هفته آینده مشکلم را حل کنند تا به 
برزیل برگردم و زانویم را جراحی کنم. باتیستا در خصوص اینکه نظرش 
در خصوص تعطیلی قطعی یا ادامه دادن مســابقات لیگ برتر چیست 
عنوان کرد: در این زمینه با خیلی از دوستان فوتبالیستم صحبت کرده 
و شنیده ام لیگ از دهم خردادماه ادامه پیدا خواهد کرد. امیدوارم شرایط 

مناسب شود و بازی ها ادامه پیدا کند.

منهای فوتبال

تعدیل جوایز جام بوکس فجر 
ورزش: ثــوری، رئیس فدراســیون بوکس در خصــوص مکاتبه با 
مسئولان بوکس آسیا برای تغییر جوایز مسابقات بین المللی بوکس 
فجر گفت: برای مســابقات بین المللی بوکس فجر به ترتیب جوایز 
600، 300 و 1۵0 دلاری تعیین کرده بودیم، اما با توجه به مشکلات 
اقتصادی به دلیل ویروس کرونا با اتحادیه بوکس آسیا برای تعدیل 
این مبلغ مکاتبه کردیم. قرار شد تنها ۵00 دلار به نفرات قهرمان اهدا 
شــود که این موضوع با موافقت مسئولان بوکس آسیا مواجه شد و 

بلافاصله در خبر این مسابقات اصلاحیه را انجام دادند.

نیکخواه: رئال و بارسا نیستیم
ورزش: صمد نیکخواه بهرامی در پاســخ به این پرســش که چرا 
باشگاه های ایرانی مثل اروپایی نتوانستند به مسئولیت اجتماعی خود 
در قبال کرونا عمل کنند گفت: مشکل اینجاست که در ایران چیزی 
به نام باشگاه وجود ندارد. چلسی، بارسلونا یا رئال مادرید باشگاه های 
بزرگی هستند که اســتادیوم یا هتل خود را برای کمک در اختیار 
بیماران کرونایی قرار دادند، اما کدام باشــگاه در ایران اســتادیوم یا 
هتل دارد؟ همه تیم ها در زمین های اســتیجاری تمرین می کنند و 
تنها کمکشان شاید می تواند این باشد که آن زمین ها را اجاره نکنند. 

 دومین ملی پوش والیبال هم 
راهی بلژیک می شود؟

ورزش: امیرحســین اســفندیار، ملی پوش والیبال ایران که سال 
گذشته عنوان برترین بازیکن جوانان جهان را از آن خود کرده بود، 
توسط کولاکوویچ در تیم ملی بزرگسالان هم به کار گرفته شد. در 
هفته های اخیر اخباری مبنی بر انتقال او به لیگ های اروپایی شنیده 
می شــد. این بازیکن 21 ساله که فصل اخیر را در ترکیب کاله آمل 
سپری کرد، از کشورهای ایتالیا، لهستان، ترکیه و فرانسه پیشنهاداتی 
دریافت کرده اســت. اسفندیار در صحبت های اخیر خود خبر داده 
تیمی که جواد کریمی، پاسور دوم تیم ملی را در لیگ بلژیک جذب 

کرده، برای او هم پیشنهاد جدی ارسال کرده است. 

جدیدترین رنکینگ تیراندازان اعلام شد
ورزش: فدراسیون جهانی تیراندازی رده بندی تیراندازان را در پایان 
ماه آوریل میلادی اعلام کرد. بر این اساس آرمینا صادقیان در تفنگ 
بــادی 10 متر با قرار گرفتن در رده چهاردهم بهترین جایگاه را در 

بین تیراندازان ایرانی به خود اختصاص داد.
رده بندی کامل به شرح زیر است:

تفنگ بادی 10 متر زنان؛
1۴- آرمینا صادقیان )یک پله سقوط(
3۴- فاطمه کرم زاده )چهار پله صعود(
۴1- نجمه خدمتی )چهار پله سقوط(

تفنگ بادی 10 متر مردان؛
19- مهیار صداقت )دو پله صعود(

2۵- حسین باقری )یک پله سقوط(
۴8- پوریا نوروزیان )1۴ پله صعود(

تفتیان: تمرین حرفه ای نمی کنم
ورزش: قهرمان دو و میدانی آســیا اعلام کرد: برای پیشــگیری از 
شیوع ویروس کرونا تمرین حرفه ای انجام نمی دهد. حسن تفتیان با 
اشاره به بهبود بیماری احسان حدادی اظهار کرد: خبر بیماری آقای 
حدادی تمام جامعه ورزش را شوکه کرد، اما خدا را شکر ایشان و پدر 

محترمشان بهبود پیدا کردند و در سلامتی هستند.
تفتیان با اشــاره به شرایط تمرینی اش عنوان کرد: با وجود امکانات 
محدود، تمریناتم را در خانه انجام می دهم تا از سطح آمادگی فاصله 
زیادی نگیرم تا ان شــاءالله با بازگشت اوضاع به شرایط عادی بتوانم 

تمرینات بهتر و حرفه ای تر را دنبال کنم.

هدف65 متری حدادی 
ورزش: نایب قهرمان المپیک امیدوار است پس از شکست کرونا به 
شرایط جســمانی ایده آل برگردد و در رقابت های بین المللی حاضر 

شود.
احسان حدادی در گفت وگو با شبکه ورزش درباره آخرین وضعیت 
سلامتی و بهبودی اش پس از ابتلا به ویروس کرونا اظهار کرد: دو روز 
است تمریناتم را شروع کردم و فقط در جا دوچرخه می زنم. او تأکید 
کرد: اگر رقابت های بین المللی نباشد، احتمالاً خودمان چند مسابقه 
در ایران برگزار کنیم. تا از شرایط مسابقه فاصله نگیریم. انجام ندادن 
بازی بدترین اتفاق برای ورزشکار است. امیدوار هستم امسال دوباره 
بالای 6۵ متر دیســک را پرتاب کنم؛ البته این بیماری همه چیز را 

برای من به هم ریخت.

لغو جام جهانی دوچرخه سواری کوهستان
ورزش: جــام جهانی دوچرخه ســواری کوهســتان که قــرار بود 
روزهای 2۵ تا 28 ژوئن )۵ تا 8 تیر( به میزبانی آلمان برگزار شــود 
به دلیل شــیوع ویروس کرونا لغو شد. در بیانیه فدراسیون جهانی 
دوچرخه ســواری آمده است: UCI و مسئولان برگزاری جام جهانی 
دوچرخه ســواری کوهســتان همکاری نزدیکی با هــم در مراحل 

آماده سازی این رقابت ها داشتند. 
از ابتدا قرار بود با توجه به همه گیری جهانی ویروس کرونا جام جهانی 
را تعویق کنیم و در نهایت برای اتخاذ این تصمیم ســخت به توافق 

رسیدیم.

رئیس سازمان لیگ والیبال:
نمی دانیم لیگ برتر والیبال 99 چند تیمی است!

ورزش: شهرام عظیمی، رئیس سازمان لیگ والیبال در پاسخ به 
این پرسش که لیگ برتر در سال 99 با چند تیم برگزار می شود 
عنوان کرد: چون لیگ به اتمام نرسید، نمی توانیم بگوییم تیمی 

از سال قبل سقوط کرده است. 
البته در حال تنظیم ضوابطی هســتیم که بر اســاس آن شاید 
برخــی از تیم ها نتوانند در لیگ برتر حاضر شــوند. پای قوانین 
و ضوابط خیلی سفت و سخت می ایستیم. مهم ترین مسئله هم 
موضوع مالی است که باشگاه ها باید تا قبل از شروع لیگ بعدی 
با بازیکنان و مربیان خود و همچنین فدراســیون تسویه حساب 
کرده باشــند. به همین خاطر من از الان نمی توانم بگویم لیگ 

برتر با چند تیم برگزار می شود.
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ادب و هنرادب و هنر

ادبیات و فضای مجازی 

سنت های خداخوانی 
رمضان برای ما مردم، ماه خداخواهی و خداخوانی اســت و ماه همزیســتی 
مؤمنانه. فرارســیدن این ماه به ویژه در روزگاران پیش از این، برای پدران و 
مادران ما پیغام آور همراهی و همدلی بوده است. از جست وجوی هلال ماه نو 
گرفته تا اطلاع رسانی درباره وقت سحری و افطار، پیشینیان ما را در این ماه، 
به همکاری و تعاون می خوانده است و از این رهگذر، مناسکی را شکل داده 

که البته پیوند ویژه ای هم با فولکلور هر منطقه دارد.
در فولکلور هر منطقه آداب و رســوم فراوانی وجــود دارد که می توان از آن 
به عنوان »ســنت های خداخوانی« یاد کرد. بخش عمده ای از این سنت ها، 
آوازهایی اســت که در آن، آوازخوان)ذکرخوان(، دیگــران را به تکرار اذکار 
و ادعیه تشــویق می کرده است. این ســنت های آوازی که بسیار گسترده و 
ریشه دار بوده به ویژه در ماه مبارک، رونقی دوچندان می یافته. صلوات خوانی، 
بسم الله خوانی، منقبت خوانی، مناجات خوانی، شب خوانی، سحرخوانی و... تنها 
بخشی از موسیقی رمضان است که در مناطق مختلف کشور رواج داشته و 
دارد. با این وجود به نظر می رسد در روزگار معاصر، تلاش چندانی برای ثبت 
و ضبط این موسیقی های ارزشمند فولکلوریک انجام نشده است و مثلاً تنها 
در یک مورد »بیش از ۹۰ نوع صلوات خوانی گروهی در نقاط مختلف ایران 
وجود داشته که متأسفانه در حال حاضر تنها دو نوع آن شناخته شده  است«.

)هوشنگ جاوید/ گفت وگو با خبرگزاری میراث فرهنگی/ دوم مرداد 13۹1(
با این همه اما هنوز در بســیاری از شهرها و روستاهای دورمانده از سیطره 
فرهنگ مرکزی، می توان نشــانی از این سنت های کهن یافت. چنانکه مثلًا 
در تربت جام، بســم الله خوانی هنوز هم یکی از گونه های آوازی اســت. یکی 
از بهترین اجراهای بســم الله خوانی هم اجرای استاد کریم کریمی، خواننده 

پیشکسوت موسیقی مقامی است؛ با این بیت آغازین که: 
به بسم الله شروع کرد که گویم هر نفس هو هو

به غیر از هو و یا من هو، نگویم غیر الا هو ...
نیز در این شــهر، مانند بســیاری از شهرها و روســتاهای دیگر خراسان، 
دهل نوازی ســحری هنوز سنتی جاری است. در تربت جام، این دهل نوازی، 
فعالیتی نوجوانانه است و جالب آنکه همه چند گروه دهل نواز که هر سحر، 
ساعاتی پیش از اذان صبح در محله های مختلف شهر می چرخند و دهل نوازی 

می کنند، نوه ها و نواده های دهل نوازان نامدار موسیقی مقامی هستند... .
در این میان اما، ســال ها پیش، به همت یکی از هنرمندان و دغدغه مندان 
رســانه ملی، دو قطعه مناجات خوانی در رادیو ثبت و ضبط شده که هر دو 
قطعه، حالا دیگر جزیی از حافظه جمعی ما ایرانی ها هستند و در پس زمینه 

زندگی چند نسل از ما، جا گرفته اند. 
»حســین صبحدل« کفاش زاده ای بوده که کار مداحی و مناجات خوانی را 
از حسینیه ارشــاد آغاز کرده است... او بعدها به رادیو راه یافته و مسئولیت 
برنامه های معارفی آن رسانه را برعهده گرفته است. استاد مرحوم صبحدل، 
برای سال ها تهیه کننده برنامه های معارفی بوده و البته اهتمامی ویژه در ثبت 

اذان ها و قطعات مناجات خوانی داشته است. 
از این اســتاد، اذان جاودانه ای هم به یادگار مانده که سال 1353 در مسجد 
جلیلی تهران ضبط شــده و یکی از اذان هایی است که از نظر آوازی در اوج 

صدا، قرائت شده است...
یکی از این قطعات جاودانه مناجات خوانی، قطعه »ربنا« است که تیرماه 
1358 با اجرای »محمدرضا شــجریان« در یکی از استودیوهای رادیو 
ایران ضبط شده است. این قطعه شامل فرازهایی از چهار آیه قرآن است 

که با عبارت ربنا آغاز می شود. 
شــجریان که در هنگام ضبط این قطعه 38 سال سن داشته است، این 
فرازها را به شــیوه مرکب خوانی، در دستگاه ســه گاه و آواز افشاری)از 
منظر دســتگاه های قرائت قرآن در مقام رَست و عجم( اجرا کرده است. 
این قطعه، با قطعه »آواز افشــاری«، با شعرِ این دهان بستی، دهانی باز 

شد/ تا خورنده ی لقمه های راز شد...، آغاز می شود. 
»ربنا« اردیبهشت 13۹6 در فهرست آثار ملی به ثبت رسید. 

قطعه دیگر مناجات خوانی که به همت اســتاد صبحدل ثبت و جاودانه 
شــده، قطعه »ســحرگهان« اســت که توسط استاد »قاســم رفعتی« 
در دســتگاه بیــات اصفهان اجرا شــده. ایــن قطعه هم کــه در واقع 
مناجات خوانی ســحری است، برای سال ها در رادیو، پای ثابت لحظات 

اذان، به ویژه اذان مغرب بوده است. 
سحرگهان که مؤذن بر آورد آواز

به روی دل شود از حق در عنایت باز
بر آورند مناجاتیان قدس خروش

زنند بر صف روشندلان صلای نماز
بیا به مجمع ایمانیان یکدل و دین

که این گروه به یک قبله می کنند نماز...
در نخستین جشنواره آواها و نواهای رضوی در مرداد ۹5 )نیز در شهریور ۹7 

در تالار وحدت( از استاد قاسم رفعتی تجلیل شد. 

 ادب و هنر/ جواد شیخ الاسلامی   مجتبی 
حیدری را با فراخوان های عکاســی از روستاهای 
محروم، انســان های موفــق، کارآفرین های برتر 
و همچنیــن فراخوان »به امید خدا خودکشــی 
ممنوع« شــناختم. روزهایی که او با دوســتان 
عکاســش همراه با شــاخه های گل روی پل ها 
می رفتند و با عکاســی از پل ها و آدم ها و گل ها 
از کسانی که قصد خودکشی داشتند می خواستند 
در تصمیمشان بازنگری کنند. مجتبی حیدری 
تقریباً یک سال و نیم اســت که آژانس عکاسی 
مستند سو را تأســیس کرده و این روزها هم با 
فراخوان »آن سوی زندگی«، با محوریت زندگی 
در روزهای کرونایی، ســرش گرم است. فراخوان 
»آن ســوی زندگــی« در دو بخــش حرفه ای و 
مردمی از عکاسان حرفه ای و آماتور می خواهد از 
زندگی روزمره خود به صورت خلاقانه در روزهای 
قرنطینه، مثل بازی با کودکان، مطالعه، آشپزی، 
ورزش، اوقات فراغــت و ... عکاســی کنند و برای 

آژانس سو بفرستند.
به همین بهانه با حیدری درباره دلیل تأســیس 
آژانس عکاسی مستند سو و فراخوان عکاسی از 
زندگی در روزهای کرونایی که در فضای مجازی 
به اشتراک گذاشته است، به گفت وگو نشستیم؛ 
گفت وگویی که در آن فهمیــدم چقدر دل پری 
از ناکارآمدی هــا و حمایت نکردن هــا دارد. این 

گفت وگو را می خوانید. 

آژانس عکاسی مستند سو س ایجاد  دلیل 
چیست؟ با چه ایده ای این آژانس را ایجاد 

کردید؟
من ســال ها در خبرگزاری ها کار می کردم، شاید 
1۰ ســال. پس از ایــن تجربه تصمیم گرفتم به 
دلیل تأثیرگذاری عکاســی مستند به سمت این 
نوع عکاسی بیایم. عکاسی خبری این اجازه را به 
من نمی داد تا بتوانم این قدر گســترده کار کنم. 
البته این کار چالش های خودش را هم دارد. مثلًا 
یکی از چالش ها این اســت که شما دیگر حقوق 
ماهانه و ثابت نــداری، بیمه نداری و برنامه ریزی 
که برای زندگی داشتی را هم نداری، اما من این 
سختی ها را پذیرفتم و به سمت عکاسی مستند 
آمدم.  مدتی با بســیج سازندگی به دلیل سابقه 
همــکاری که داشــتم، کار کردم و بــا آن ها به 
مناطق مختلف می رفتم، هر چند شــرایط مالی 
خوبی برای من نداشــت. من از ســال ۹1 دیگر 
حقوق ثابتی نداشــته ام ولی می دانــم دارم کار 
درستی می کنم. وقتی به موضوع مناطق محروم 
و روستایی، اشتغال و اقتصاد مقاومتی پرداختم، 
به این نکته رســیدم که اگر قرار باشد برای این 
مناطق کار جدی و غیراحساسی انجام بدهند باید 
با برنامه ریزی باشد، اما کارها مقطعی، احساسی 
و بی پشــتوانه بود. به همین دلیل بعد از مدتی از 
بسیج سازندگی جدا شــدم. دیدم نمی توانم این 
وضعیت را بپذیرم و دیگر ادامه همکاری ندادیم. 
یک ســال با هیچ مجموعه ای کار نکردم که این 
اتفاق موجب شد رو به کادرسازی بیاورم. مثلاً در 
صفحه اینستاگرامم فراخوان هایی درباره توجه به 
مناطق حاشیه نشین تهران و برگزاری نمایشگاه 
عکس و ... دادم که موجب شــد بچه های خیلی 
بااستعدادی را جذب کنم. حاصل این کار این شد 

که یک سایت راه اندازی و با دغدغه های خودمان 
کار کنیم. سایت بالا آمد و پرونده ها و پروژه های 
خوبی در سایت کار کردیم. شاید از این 2۰ پرونده 
عکاسی خیلی هایشان به تلویزیون دعوت شدند و 
در مورد اکثرشان فیلم مستند ساخته شد. اتفاقاً 
همین موضوع موجب شد به سمت ایجاد آژانس 
عکاسی ســو برویم، با این دغدغه که مشکلی از 
مشکلات مردم کم کنیم. در این بین چالش های 
خیلی زیادی هم داریم و رسانه های ما به این کار 

نمی پردازند.
 این وسط هنوز نتوانسته ایم چالش های خودمان 
را مدیریت کنیم. بخش فضای مجازی هم همیشه 
بوده اســت. کمپین های مختلفی داشته ایم مثل 
»به امید خدا خودکشی ممنوع« که واقعاً تأثیرات 

زیادی داشته است. 

در حال حاضر چند عکاس با شما و آژانس س
ارتباط  دارند؟ 

مــا دو بخش داریم، یک بخش حرفه ای اســت 
که باید به بچه ها دســتمزد بدهیم و یک بخش 
هــم فراخوان های مردمی. البته در همین بخش 
حرفه ای هم مشکلات زیادی داریم و مدتی است 
کسی با ما قرارداد امضا نکرده است. باید سازمان ها 
را قانع کنیم که این شــیوه درســتی است برای 
عکاسی مستند از مســائل اجتماعی و ... ، هنوز 

راه درازی داریم.
بچه های حرفه ای مان محدود هستند و با پنج ،6 
نفر بیشتر ارتباط نداریم، ولی دوره هایی که ما در 
تهران برگزار می کردیم مجموعاً به 3۰۰،2۰۰ نفر 
می رسید و دنبال این هستیم که از این ظرفیت 

استفاده کنیم. 
در شهرستان ها هم همیشه بچه هایی هستند که با 
آن ها ارتباط داریم. در این یک  سال و نیم شرایط  
ما در آژانس آن طور کــه می خواهیم نبوده، اما 

سعی می کنیم این مسیر را ادامه دهیم.

درباره فراخوان »آن ســوی زندگی« در س
روزهای کرونایی توضیح می دهید؟

»آن سوی زندگی« یک بخش مردمی دارد و یک 
بخش حرفه ای. به هر حال این واقعیتی است که 
ما در یک نوع از شــرایط جنگی هستیم و باید از 
جبهه اول مقدم که پرستاران و دکتران هستند، 
حمایت کنیم، مثل زمان دفاع مقدس که رسانه ها 
بیشــتر به خط مقدم می پرداختنــد و زندگی و 
فضای اجتماعی در عکس ها، فیلم ها و آثار فرهنگی 
نمود زیادی نداشــت. به همین دلیل اســت که 
خانه ها و زندگی مردم را در مجموعه عکس های 
دفاع مقدس خیلی کم دیدیم. این نکته همیشه 
در ذهن من بوده و به آن توجه داشــته ام. وقتی 
قرنطینه خانگی اجرا شد من نمی توانستم برای 
عکاســی از زندگی مردم به خانه های آن ها بروم. 
نخست اینکه  این کار در قرنطینه کار اشتباهی 
است و نقض این قانون می شد و به همین دلیل 
من از مردم خواستم که خودشان از زندگی شان 
عکــس بگیرند و برای ما بفرســتند. عکس ها را 
دسته بندی کردیم و به چند موضوع رسیدیم. از 
موضوعات مختلف مثل رعایت بهداشت، جاهایی 
که حوصله شان سر رفته، بازی با بچه ها و غیره که 

عکس های خیلی بانمکی به دستمان رسید. یک 
ماه این فراخــوان را ادامه دادیم و بعد متوقفش 
کردیم، چون می خواستیم برای ماه رمضان مدل 
دیگری از این فراخوان را اجرا کنیم و نیاز به کمی 

فکر و مشورت داشتیم. 

برای ماه رمضان چه برنامه ای دارید؟س
ما پیشــتر می خواستیم یک مســابقه راه اندازی 
کنیم به نام »سو ایمیج«. این طور که یک موضوع 
انتخاب کنیم و بچه ها در طول هفته از آن عکاسی 
کنند. وقتی این ایده به روزهای کرونایی خورد این 
مسابقه را روزانه برگزار کردیم که تجربه خوبی بود. 
هنــوز داریم برای ماه رمضان فکر می کنیم. مثلًا 
شــب های قدر مهم است، چون امسال شب های 
قدر را در کنار هم ســپری نمی کنیم و خود این 
یک موضوع جذاب اســت. همچنین می خواهیم 
فراخوان را کمی گســترده کنیــم، حتی جایزه 

تعیین کنیم و مشارکت بیشتری جذب کنیم. 

ضرورت شرکت در این فراخوان ها داشتن س
دوربین عکاسی است؟

نه، خیلی از عکس هایی که به دست ما رسیده و 
در سایت هم منتشر کرده ایم، موبایلی است.

دوربینــی س و  موبایلــی  عکس هــای 
تقسیم بندی شده اند؟

بله. ما روی پوستر فراخوان هم گفته ایم که شرکت 
در ایــن چالش با دوربین موبایل هیچ مشــکلی 
نــدارد، ولی موضوع اصلی عکاســی با موبایل و 
دوربین نیســت و ما می خواهیم بیشتر به خود 
موضوع توجه شود. ما اکنون مجموعه عکس های 
خیلی خوبی داریم که با موبایل گرفته شــده، اما 
می خواهیم بیشتر به احساسی که در عکس وجود 
دارد، توجه شــود. فرقی نمی کند عکس خوب با 

موبایل گرفته شده یا با دوربین.

در حــال حاضر که همــه  فعالیت های س
فرهنگی خوابیــده  و بودجه ها هم بدون 
از کمپین شما  اســتفاده مانده اند، چقدر 

حمایت شده است؟ 
چه بگویم، چیزی برای گفتن ندارم. کســی از ما 
نخواسته در این حوزه کار کنیم، همه اش دغدغه 

شخصی بوده است. 
شــاید هیچ کدام از رسانه های کشــور این کار را 
نکرده باشــند، ولی ما با تمام محدودیت ها انجام 
دادیــم. بارها نمونه های کار را به جاهای مختلف 
فرســتاده ایم، اما آن ها از کار ما کپی و خودشان 
اجرا می کنند و بعد هم موفق نمی شــوند، چون 
این کار مناســب یکباره انجام دادن، نیست. باید 
با بچه ها در طول سال ارتباط داشته باشیم و بعد 
از آن ها بخواهیم چنین پروژه هایی را انجام دهند. 
فعالیت ما کاملاً مردمی اســت. فقط با دستور، 
پوستر زیبا و پول خوب نمی توان کار را انجام داد 

و به اهداف مدنظر رسید. 
چه بهتر که از مجموعه هایی مثل ما و ما که کار 
را انجام می دهیم،حمایت کنند. اکنون به تلویزیون 
پیشنهاد داده ایم عکس ها و فیلم های ما را پخش 
کننــد، چون چند ویدئوی خیلی جذاب و جالب 
هست که بچه ها تولید کرده اند، اما آن طور که باید 
دیده نمی شوند. دست ما کوتاه و خرما بر نخیل 

برادر.

در این روزها کسی تا به حال پیشنهاد س
حمایت به شما داده است؟ 

نه، واقعاً حیف است. فراخوان »آن سوی زندگی« 
می توانــد خیلی جذاب تر و مؤثرتر انجام شــود. 
صدا وسیما می تواند فتوکلیپ هایی که ما تولید 
کرده ایم را در بین برنامه ها پخش کند. ما عکس ها 
را موضوع بنــدی کرده ایم، مثلاً با موضوع کتاب، 
لبخند، گل و گیاه و غیره. اگر این فراخوان حمایت 
شود کمترین تأثیرش این است که تا حدی مردم 
را از فضای کسل کننده قرنطینه خارج  و آن ها را 

سرگرم عکاسی می کند.
این چالش ها موجب شــده خیلی هــا در منزل 
واقعاً سرشــان گرم باشــد و قرنطینه برای آن ها 

کسل کننده نباشد. 
خــود من روزی 1۰ ســاعت بــرای چالش ها و 
فراخوان ها وقت می گذاشــتم، چون باید ارتباط 
می گرفتــم و عکس هــا را می دیــدم. یعنی این 
فراخوان یک نوع کلاس آنلاین هم بود، این طور 
نبود که فقط عکس ها را ارسال کنند و تمام، من 
عکس ها را می دیدم و از آن ها می خواســتم برای 
بهتر شــدن عکس ها کارهایــی را انجام بدهند 
و همزمان کلاس های آنلاین هم داشــتیم. اگر 
این عکس ها در تلویزیون پخش شــود، خیلی ها 

برایشان جذاب می شود. 
یعنی هم مشارکت بیشتر می شود و هم کسانی 
که عکس فرســتاده اند، خوشــحال می شــوند. 
حتــی می توانیم عکس هــا را بــا هدفمندی و 
دســته بندی های بهتر و بیشتر فراخوان بدهیم، 
مثل خانواده، مطالعه، گل و گیاه، ورزش و غیره. 
در دل این کار می توان مدل های فرهنگی و سبک 
زندگی های جذاب را ترویج داد. همین جا اعلام 
می کنم اگر هر نهادی از این فراخوان حمایت کند 

ما در خدمتشان هستیم.

برش

فعالیت ما کاملاً مردمی است. فقط 
با دستور، پوستر زیبا و پول خوب 
به  و  داد  انجام  را  کار  نمی توان 
اهداف مدنظر رسید. چه بهتر که 
از مجموعه هایی مثل ما و ما که کار 
کنند.  می دهیم،حمایت  انجام  را 
پیشنهاد  تلویزیون  به  اکنون 
داده ایم عکس ها و فیلم های ما را 

پخش کنند 

به همت مکتب هنر رضوان  و توسط استادان برجسته این هنر صورت می گیرد

خوشنویسی آیات وحی در فضای مجازی
مهدیه قمری: مکتب هنر رضوان وابســته به مؤسســه 
آفرینش های هنری آســتان قدس رضوی از امروز برنامه 
خوشنویســی آیات وحی را با عنــوان »کتابت بندگی« 

توسط استادان  برجسته در اینستاگرام برگزار می کند. 
مسئول مکتب هنر رضوان وابسته به مؤسسه آفرینش های 
هنری آستان قدس رضوی با اعلام این خبر گفت: برنامه 
خوشنویسی استادان برجســته استانی و کشوری مکتب 
هنر رضوان با عنوان »کتابت بندگی« ســاعت 22 امشب 
در صفحه اینســتاگرام این مؤسسه به صورت زنده برگزار 

می شود. 
 جــواد براتی توضیح داد: هشــت 
خوشــنویس قرار اســت به مدت 
هشــت شــب آیات وحــی را در 
سبک های مختلف نستعلیق، ثلث، 
شکســته، نقاشــی خط و ... برای 

علاقه مندان زنده اجرا کنند.
وی با بیان اینکه پیش از این نیز اقدام های مختلفی برای 
آمــوزش هنرجویان به صورت آنلاین یا از طریق ارســال 
فیلم های آموزشی انجام شده است، افزود: فضای مجازی 

بهترین ابزار برای اطلاع رســانی برنامه های هنری اســت. 
علاوه بر این در چنین روزهایی که شــیوع بیماری کرونا 
مردم را به خانه نشینی دعوت کرده و محدودیت هایی برای 
حضور آن ها در اجتماعات ایجاد کرده، تصمیم گرفته شد 
برنامه »کتابت بندگی« به صورت مجازی برگزار شــود و 
در این راستا از بهترین امکانات برای برگزاری این برنامه 
استفاده شده تا هنرمندان و علاقه مندان به هنر بتوانند از 

این برنامه بهره کافی را ببرند.
به گفتــه براتی علاوه بر اطلاع رســانی هشــت هنرمند 
مطرح و برجســته خوشنویســی استان و کشــور برای 
برگــزاری برنامــه »کتابت بندگــی«، ایــن موضوع در 
صفحات مکتب هنر رضوان، نگارخانه رضوان و مؤسســه 
 آفرینش هــای هنری آســتان قــدس نیز اطلاع رســانی 

شده است. 

اجرای زنده آموزش نقاشی خط#
وی بیــان کرد: یکی دیگر از برنامه های مکتب هنر رضوان 
در ماه مبارک رمضان امســال، اجرای زنده هشت جلسه 
آموزش نقاشــی خط در ســاعت 11 روزهای یکشنبه و 

چهارشنبه هر هفته است که تاکنون دو جلسه آن برگزار 
شده  و با اســتقبال هنرجویان و علاقه مندان به این هنر 

مواجه شده است.
مســئول مکتب هنر رضوان مؤسسه آفرینش های هنری 
آستان قدس رضوی با بیان اینکه این مکتب پیش از این 
هم ســابقه  برگزاری کلاس های آموزشی آنلاین را دارد، 
توضیح داد: یکی از برنامه های مختلف مکتب هنر رضوان 
پیش از شــیوع بیماری کرونا در کشور و استان، برگزاری 
کلاس های آموزشی و کارگاه های هنری با حضور استادان  
برجسته کشوری و استانی همراه با تصویربرداری بود که 
با انتشــار این کلیپ های آموزشی در سراسر کشور، مورد 

استفاده علاقه مندان به این هنر  قرار می گرفت. 
بــه گفتــه او فضای مجــازی این امــکان را بــه مکتب 
هنر رضــوان داده تا این مؤسســه به عنــوان مرکز هنر 
ایرانی اسلامی از مجرب ترین استادان  استان و کشور برای 
آموزش هنرهای ایرانی اسلامی کمک بگیرد و با امکانات 
مختلف مادی و معنوی )ســخت افزاری و نرم افزاری( این 
 آموزش هــا را در اختیــار علاقه مندان به هنر در کشــور 

قرار دهد.

هنرهای تجسمی

گفت وگو با مجتبی حیدری به انگیزه فراخوان »آن  سوی زندگی« در روزهای کرونایی

با عکاسی از قرنطینه خارج شویم

میراث نیاکان

حسن احمدی فرد، روزنامه نگار و پژوهشگر 
annotation@qudsonline.ir

تازه های نشر
ترجمه شاهکار جیمز بالدوین به ایران رسید

نقش جهان: رمان »با کوه در میان بگذار« نوشــته جیمــز بالدوین با ترجمه 
محمدصادق رئیســی و مقدمه تونی موریســون توسط نشــر نقش جهان منتشر 
و راهی بازار نشــر شده اســت. جیمز بالدوین یکی از مهم ترین و برجسته ترین 
نویســندگان قرن بیستم آمریکاســت که در طول حیاتش 2۰ رمان نوشت و»با 
کوه در میان بگذار« شــاهکار اوســت. آن  طور که خودش می گفت، اگر قرار بود 
تنهــا یک  کتاب بنویســد، آن کتاب »با کوه در میان بگــذار« بود؛ کتابی که از 
زمان انتشــارش 1۹53 تا امروز، بسیاری در ستایش آن سخن گفته اند. از جمله 
تونی موریســون برنده نوبل ادبیات 1۹۹3 که یادداشتش به  عنوان مقدمه ترجمه 
فارسی آمده اســت و آذر نفیسی، نویسنده ایرانی و خالق رمان »لولیتاخوانی در 
تهران« که درباره آن نوشــت: »جیمز بالدویــن در این رمان، زبان منحصربه فرد 
خود را با ضرباهنگ های انجیل و جَز و سیاهان و آهنگِ کلامِ هنری جیمز، دیکنز 

و شکسپیر خلق می کند.
»با کوه در میان بگذار« آمیزه ای اســت از عواطفِ غنایی و خشــونتِ پرطنینِ پســر 

14 ساله ای به نام جان گریمز )پسرخوانده  یک مبلغ بدزبان کلیسا( که در پی کشف هویت خویش است. ماجرای داستان، یک  روزِ 
معمولیِ زندگی جان را در برمی گیرد و با آنکه بر معیارِ حماسیِ گذشته  پرمشقتِ خانواده اش و میل تازه  شکل  یافته خودش به 
آینده تمرکز می کند، علیه  نگاهِ تیزِ شهری -که به آن هم تعلق دارد و هم ندارد- نیز برمی خیزد. این  کتاب با 28۰ صفحه و قیمت 

4۰ هزار تومان منتشر شده است.  

روایتی مستند از محاصره منطقه الفوعه
نشر شهیدکاظمی: کتاب پانصد صندلی خالی شامل روزنوشت های زنی است در 
محاصره سه ساله الفوعه سوریه که توسط انتشارات شهید کاظمی منتشر شده است. 
این کتاب توســط لیلی علام الدین اســود نوشته شــده و رقیه کریمی آن را 
ترجمه کرده است.  یادداشت های این کتاب روایتی است از محاصره و زندگی 
در آن طی ســه ســال محاصره کامل منطقه الفوعه توسط جبهه النصره است. 
محاصره ســنگین و کامل دو روستای شیعه نشین کفریا و الفوعه که ساکنانش 
مردم عادی و زنان و کودکان بی دفاع بودند.ناشــر این اثر در معرفی آن آورده 
است: روزنوشــت های این کتاب روایتی از قلب محاصره. خاطراتی بین مرگ 
و زندگی و لحظات دســت و پنجه نرم کردن با گرســنگی و مرگ مردمی که 
یکباره با سقوط ادلب به محاصره افتاده بودند و حالا گذران زندگی برای آن ها 
دیگر شــبیه سابق نبود. یادداشــت های محاصره به قلم زنی از الفوعه نگاشته 

شده است.
خانم لیلی علام الدین اسود راوی این کتاب معلم روستای الفوعه است که با دو دختر 

و همسرش در روزهای سخت محاصره در الفوعه زندگی می کند.
آنچه در یادداشت های محاصره می بینیم فقط روایت سه سال محاصره کامل و بیم و امید و گرسنگی و سایه مرگ بالای 
سر ملتی در محاصره کیلومترها دورتر از ایران نیست، یادداشت های محاصره یک قسمت از تاریخ است، قسمتی دردناک و 

سخت از تاریخ پرفرازو نشیب از آن. 

ناصر فیض:
 برخی فکر می کنند »مثنوی هفتاد من« را 

مولانا سروده است!
ادب و هنر:  ناصر فیض، شاعر 
و طنزپــرداز در یــک برنامه 
تلویزیونــی گفت: برخی هنوز 
هم فکر می کنند مثنوی هفتاد 

من را مولانا سروده است!
طنزپرداز  و  شاعر  فیض،  ناصر 

در برنامــه باغ رمضان با اجرای حجت الاســلام زائری درباره شــعر 
»مثنــوی هفتاد من« خود توضیح داد: برخــی در فضای مجازی با 

یکدیگر بحث می کردند و ارجاع هم می دادند. 
من این شعر را نوشته ام و دقیقاً شوخی داستان معلوم است کجاست. 
مولانــا که نمی آید 7۰ شــوخی کمیک بکند. برخــی می گویند در 

مثنوی ها از شوخ طبعی استفاده کرده است. 
مولانا چنین شــعری را نمی توانســته در دیوان کبیــر بگذارد. در 
ذهن من آمد که می شــود مثنوی ای ســاخت که 7۰ تا من داشته 
باشــد. در 12 بیت هفتاد مــن آورده ام و ممکن اســت در این راه 
دچار زیاده گویی شــوی. ســعی کردم این اتفاق نیفتد. تلاش کردم 
از منیت خودش بگوید. 7۰ بار تکرار کردم و اســمش را گذاشــتم 
مثنوی هفتاد من. معلوم اســت شوخی اســت. یک نفر برای خودم 
فرســتاده که این را ببین. من تا حالا وجه تسمیه این را نمی دانستم! 
 می خواســتم بگویم آقا شــما شاعر هســتید این را نفرستید بیشتر 

دامن می زنید.
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